




3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,809,000یک مثقال طلا

1,110,200یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,890,000سکه بهار آزاد ی

10,905,000سکه امامی

5,460,000نیم سکه

2,820,000ربع  سکه

1,840,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

مدیرکل پوشاک و نساجی وزارت صنعت :

خرید محصولات خارجی
 در دستگاههای دولتی ،  ممنوع!

مدیرکل پوشاک و نساجی وزارت صنعت، معدن و تجارت از ممنوعیت خرید کالاهای 
خارجی دارای مشابه تولید داخلی در سازمان ها و ارگان های که ذیحساب دولتی دارند 

خبر داد.
خانم گلنار نصراللهی گفت: این تصمیم با هدف تقویت و حمایت از تولید داخلی صورت 
گرفته است.نصرالهی در مصاحبه با رادیو اقتصاد افزود: در دنیا نیروهای مسلح و نظامی از 
عمده مصرف کنندگان محصولات نساجی هستند.وی همچنین با بیان اینکه 90 درصد 
واحدهای نساجی در کشور خصوصی هستند، اظهارداشت: خوشبختانه تمامی این واحدها 
از کیفیت و استاندارهای جهانی برخوردارند.مدیرکل پوشاک و نساجی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با بیان اینکه جایگاه صنعت نساجی در استراتژی های رشد و توسعه 
صنعتی برکسی پوشیده نیست، گفت: این صنعت در کشور از دیرباز نقش تعیین کننده 
ای در رشد و شکوفایی صنعتی ایفا کرده است.وی افزود: صنعت نساجی از بزرگترین و با 
اهمیت ترین صنایع است و با گردش مالی فوق العاده بالای خود مورد توجه بسیاری از 
کشور ها و اقتصاد های بزرگ دنیاست.نصر الهی اظهار داشت: صنعت نساجی همواره به 
عنوان رکن اساسی هر جامعه ای محسوب می شود چرا که نیاز به پوشاک، انواع کفپوش 
ها، کیف و کفش و ... از نیازهای اساسی هر فرد است.وی گفت: صنعت نساجی نقش به 
سزایی در اشتغال زایی افراد جامعه ایفا می کند و سرمایه گذاری در این صنعت یکی از 
راهکارهای مفید کشورها برای مبارزه با بیکاری است.مدیرکل نساجی وزارت صنعت افزود: 
این صنعت دارای شاخه های بسیار زیادی است که از مهم ترین آنها می توان به صنایع 
تولید الیاف مصنوعی، طبیعی و بازیافتی، صنایع ریسندگی ) الیاف کوتاه و بلند ( صنایع 
بافندگی انواع پارچه های تاری و پودی و حلقوی، صنایع چرم و پوست طبیعی و مصنوعی، 
رنگرزی و تکمیل ) الیاف، نخ، پارچه، پوشاک( ، چاپ دستی، تخت و روتاری ، طراحی و 
مد پارچه پوشاک و کیف و کفش و مفروشات، صنایع کیف و کفش، ساخت ماشین آلات، 
رنگ و مواد شیمیایی و مواد کمکی نساجی ، منسوجات خانگی، منسوجات پزشکی و 
بهداشتی، منسوجات بی بافت و مفروشات ماشینی، منسوجات صنعتی و منسوجات ویژه 
، فرش دستباف و منسوجات سنتی و صنایع دستی، نرم افزارهای مدیریت و طراحی ، 
دستگاههای آزمایشگاهی و کنترل کیفیت اشاره کرد.وی در بخش دیگری از سخنان خود 
بر لزوم حمایت از تولید داخلی تاکید کرد و اظهارداشت: با فرهنگ سازی مصرف کالای 
داخلی ضمن جلوگیری از ورشکستگی واحدهای تولیدی داخلی همگان شاهد پویایی 
تولید و اشتغال در جامعه خواهند بود.نصرالهی با اعلام اینکه رونق اقتصادی با حمایت از 
تولید داخلی امکان پذیر است، گفت: با مصرف تولیدات داخلی و بالا رفتن تولید ملی، آمار 
اشتغال نیروی کار نیز افزایش خواهد یافت.وی افزود: تلاش در زمینه تقویت تولید داخلی 
یکی از مؤلفه های اساسی در تحقق اقتصاد مقاومتی است.این مقام مسئول در وزارت 
صنعت بر ضرورت فرهنگ سازی در حوزه مدیریت مصرف و ارتقای کیفیت در تولیدات 
داخلی در کشور تاکید و افزود: با حمایت از تولید کنندگان داخلی به اشتغال زایی در کشور 

کمک شایان توجهی خواهد شد.

چهار شنبه سی ام تیر 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4053

با  معاون اول رییس جمهور گفت: اقتصاد امروز کشور 
برداشتن چالش هایی مانند برجام در مسیر صحیح و در ریل 

واقعی خود به سمت رشد و توسعه قرار گرفته است.
اسحاق جهانگیری سه شنبه 29 تیر در آیین افتتاح طرح 
توسعه آمونیاک شهدای پتروشیمی مرودشت بیان کرد: 
اقتصاد کشور امروز در مسیر صحیحی و در ریل واقعی خود 

به سمت رشد و توسعه قرار گرفته است.
وی با تصریح  به اینکه امروز موانع اقتصادی یکی پس از 
دیگری از پیش روی اقتصاد کشور در حال برداشته شدن 
است،  افزود: باید حرکت اقتصادی در کشور شتاب بیشتری 
بگیرد؛ چرا که هنوز هم چالش های جدی در این بخش 

مشاهده می شود.
معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه اقتصاد ایران باید 
پاسخ گوی اقتدار کشور باشد، خاطر نشان کرد: ایران امروز نه 
تنها کشوری امن و مقتدر است که کمک کننده به منطقه 
جهت ایجاد آرامش و تلاش برای از بین بردن تروریست 

در منطقه محسوب می شود که چنین کشوری باید اقتدار 
اقتصادی اش متناسب با شان و جایگاه آن باشد.

جهانگیری ادامه داد:  باید سرعت پیشرفت اقتصاد ایران به 
جایی برسد که به مسئله بیکاری و اشتغال به کار جوانان به 

ویژه جوانان فارغ التحصیل پاسخ دهد.
وی با بیان اینکه اقتصاد ایران باید به جایی برسد که خانواده 
های ایرانی احساس آرامش کنند و در واقع درآمدشان رو 
به فزونی برود، عنوان کرد: در ابتدا باید تمام موانع پیش 
روی اقتصاد برداشته شود همانگونه که یکی از این چالش ها 
تحریم هایی بود که در طول سالها بر ایران تحمیل شد اما 
امروز خود غربیها معتقد به اجرایی شدن کامل برجام هستند.

معاون اول رییس جمهو ر با تاکید بر حضور  هر چه بیشتر 
بخش خصوصی در گردش اقتصادی ایران بیان کرد:  در 
واقع زمینه ای ایجاد شود که بخش خصوصی اقتصاد ایران را 

تقویت و آرامش را در این حوزه رقم بزند.
جهانگیری گفت: در سطح کلان بنگاه های اقتصادی از 

دولت انتظار دارند که تورم را کاهش دهد و فضایی ایجاد 
کند که محیط های اقتصادی  آینده خود را پیش بینی  کنند 

و تخمین بزنند.
وی افزود: دولت یازدهم در سومین سالگرد فعالیت خود به 
طور کامل سعی کرده که فضای  اقتصادی را برای اقتصادی ها 
قابل پیش بینی کند تا به عنوان مثال اینگونه نباشد که قیمت 

دلار لحظه ای افزایش یا کاهش یابد.
جهانگیری افزود:  مردم خود امروز به خوبی می دانند که 
دولت توانسته تورم را کنترل و در محدوده با ثبات نگه دارد و 

یا نرخ سود بانکی را برای اخذ تحصیلات کاهش دهد.
 وی با اشاره به ضرورت ثبات در فضای اجتماعی و سیاسی 
کشور خاطر نشان کرد:  اگر فضای درونی آرام باشد و مدام 
از شرایط مایوس کننده سخن نگویند و یا شرایط را به گونه 
دیگر جلوه ندهند بدون شک حق ملت ادا خواهد شد در غیر 

این صورت برای حق ملت دلسوزی نشده است.
معاون اول ریاست جمهوری با تصریح به اینکه ما مکلف 
هستیم تا در سیاست خارجی فضای آرام ایجاد کنیم که 
فعال اقتصادی بتواند بدون مشکل به امور اقتصادی بپردازد 
گفت: این توفیق تا کنون نصیب دولت یازدهم شده و از این  
پس نیز  بر عهده  فعالان اقتصادی در نهادهای اقتصادی 

است.
وی در بخش پایانی سخنان خود گفت: سیاست گذاری 
دقیقی انجام شده که هر ساله باید شاهد افزایش ظرفیت ها در 
حوزه نفت وگاز باشیم همانگونه که هم اکنون در حال حاضر 
150 میلیون متر مکعب به ظرفیت تولید گاز ایران اضافه 
شده است که این اقدامی مهم و قابل تقدیر است.وی تاکید 
کرد: در شرایط کنونی نباید کشور را معطل حاشیه ها کرد که 

منابع یک ملت از دست برود.
توسعه  حوزه  در  افزوده  ارزش  ایجاد  گفت:  جهانگیری 
پتروشیمی و پرهیز از خام فروشی مهمترین سیاست های 
کشور در سال 95 است که در این راستا بیش از 5 میلیادر 

دلار سرمایه گذاری برآورد شده است.
جهانگیری به تلاش دو گروه از مدیران در دوران تحریم که 
یکی منجر به ثبت افتخار برای ایران و دیگری ثبت پرونده 
اول  ایران شده، اشاره و عنوان کرد: گروه  تاریخ  سیاه در 
بنگاهایی بودند که در نهایت گمنامی وقت خود را گذاشتند 
که تحریم ها را دور بزنند و ماشین آلات و ادوات مورد نیاز 
خود را وارد کنند و اما گروه دوم کسانی بودند که از فرصت 

تحریم ها استفاده کردند تا جیب ملت ایران را تخلیه کنند.

 رئیس خانه اقتصاد ایران گفت : کاهش سود سپرده ها فقط به سود بانک ها بوده است.
ابراهیم جمیلی با حضور در برنامه "تیترامشب" شبکه خبر با بیان اینکه دولت برای تامین 
نقدینگی واحدهای تولیدی کوچک و متوسط، دیر اقدام کرده است افزود : پارسال دولت در 
اجرای برنامه خروج از رکود فقط توانست مشکلات دو واحد صنعتی خودروسازی را حل کند 
و به بقیه واحدهای صنعتی و تولیدی کمکی نکرد.وی گفت: مشکل اساسی صنعت و تولید در 
تامین نقدینگی بوده و رکود حاکم هم ناشی از آن است .جمیلی با بیان اینکه اکنون بانک ها 
پاشنه آشیل اقتصاد کشور هستند افزود: حدود 800 هزار میلیارد تومان پول مردم در بانک ها 
سپرده گذاری شده است بنابراین نقدینگی وجود دارد اما تا زمانی که بانک ها بنگاه داری می 
کنند به بخش خصوصی نوبت نمی رسد.عضو اتاق بازرگانی، صنایع و معادن ایران گفت: بیش 
از صد هزار میلیارد تومان معوقات بانکی داریم و برخی پول ها در مسکن مهر و طرح های نیمه 
تمام، راکد شده است.جمیلی با تاکید بر اینکه بانک مرکزی باید بر بانک ها نظارت کند، افزود: 
اکنون سود تسهیلات برخی بانک ها بیش از 27 تا 36 درصد است.در ادامه عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی هم با حضور در این برنامه گفت: تامین نقدینگی و نبود 
تسهیلات بانکی مناسب از مهمترین مشکلات واحدهای تولیدی است .حمیدرضا فولادگر افزود: 
تسهیلات بانکی یکی از راه های تامین مالی است و راه های دیگری مانند مشارکت ،سرمایه خود 
تولیدکننده و برخی ابزارهای جدید تامین مالی هم وجود دارد.وی تاکید کرد: 950 تا هزار هزار 
میلیارد تومان نقدینگی در کشور وجود دارد که بیشتر آن غیر مولد و در مسیرهای غیرتولیدی 
است.فولادگر با اشاره به اینکه وضعیت محیط کسب و کار، نامناسب است گفت: این نقدینگی 
را باید به سمت تولید سوق دهیم .وی افزود: هنوز 16 هزار میلیارد تومان که قرار بود به تولید 
اختصاص یابد به این بخش تزریق نشده است .فولادگر با بیان اینکه  فعال کردن بنگاه های 
کوچک و متوسط مهمترین راه خروج از رکود  است، گفت: دولت در این باره اقداماتی را آغاز 
کرده است.در ادامه رئیس خانه اقتصاد ایران با تاکید بر اینکه ارائه تسهیلات باید شفاف باشد 
گفت: اسامی واحدها و کسانی که تسهیلات می گیرند و کسانی که معوقات بانکی دارند باید به 
طور شفاف اعلام شود .فولادگر هم گفت: از زمان اجرای قانون هدفمندی یارانه ها تا کنون کمتر 
از سه هزار میلیارد تومان از درآمد ناشی از این قانون به تولید اختصاص داده شده است در حالی 
که قرار بود در سه سال نخست اجرای این قانون 10 هزار میلیارد تومان و در دو سال اخیر 5 
هزار و 200 میلیارد تومان از محل این درآمدها به تولید اختصاص داده شود.وی ادامه داد : نرخ 
سود تسهیلات بانکی در ظاهر به 15 درصد کاهش یافته اما در حقیقت به روش هایی محاسبه 
می کنند که در عمل این سود به بیش از 25 درصد می رسد.جمیلی رئیس خانه اقتصاد ایران 
هم گفت: از محل کاهش سود سپرده های بانکی حدود 13 تا 15 هزار میلیارد تومان منابع بانک 
ها آزاد شد آن ها باید بگویند که این پول در کجا هزینه شده است .وی افزود: بانک ها مشکلات 

خود را در صورت های مالی از این طریق جیران کردند.عضو اتاق بازرگانی، صنایع و معادن ایران 
اضافه کرد: از زمانی که نرخ سود سپرده ها از 18 به 15 درصد کاهش یافت باید سود تسهیلات 
هم از 21 به 18 درصد کاهش می یافت در حالی که این موضوع با 2 ماه تاخیر انجام شد و این 
به نفع بانک ها شده است.جمیلی گفت: دولت در زمینه سیاست خارجی و کاهش تورم، خوب 
اما در زمینه اقتصادی بد عمل کرده است. وی تاکید کرد: 70  درصد معوقات بانکی ها ناشی 
از نبود نظارت برآنهاست.فولادگر هم گفت: همه انتظار دارند نرخ سود بانکی متناسب با تورم 
کاهش یابد .در ادامه کریمی سخنگوی بانک مرکزی در ارتباط تلفنی با این برنامه با بیان اینکه 
نباید همه تقصیرات را بر گردن نظام بانکی گذاشت، گفت: تنگناهای مالی وجود دارد که یک 
چرخه و فرآیند است. وی افزود: مشکلات واحدهای تولیدی باید به درستی شناسایی شوند در 
غیر این صورت شاید حتی تزریق نقدینگی رکود را عمیق تر کند. کریمی گفت: نظام بانکی در 
دو ماهه نخست امسال 49 هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداخته که بیش از دو سوم آن یعنی 
حدود 66 درصد برای تأمین سرمایه در گردش بوده است و 12 هزار و 400 میلیارد تومان آن 
به بخش صنعت و معدن اختصاص داشت. وی افزود: نظام بانکی با همه مشکلات خود بیشترین 
همراهی را در پرداخت 16 هزار میلیارد تومان تسهیلات به هفت هزار و 500 واحد تولیدی دارد. 
کریمی ادامه داد: کمتر از 50 درصد 49 هزار میلیارد تومان تسهیلاتی که در دو ماهه امسال 
پرداخت شده مربوط به تسهیلات تمدیدی است. وی گفت: روند اعطای تسهیلات به واحدهای 

تولیدی متناسب با طرح های ارسالی به بانک ها آغاز شده است.

جهانگیری:

اقتصاد ایران در ریل واقعی رشد و توسعه قرار گرفته است 

رئیس خانه اقتصاد ایران  مطرح کرد :

نقش بانک ها در اقتصاد کشور؛ برگ برنده یا پاشنه آشیل

رئیس کل بانک مرکزی :

نظام بانکی باید در خدمت حمایت از تولید 
قرار بگیرد

رئیس کل بانک مرکزی با تأکید بر اینکه نظام بانکی ما باید با شفافیت و کارایی بالا در 
خدمت حمایت از تولید کشور قرار بگیرد،گفت: مشکلات موجود در نظام بانکی ریشه 

بسیاری از معضلات اقتصادی است. 
ولی الله سیف ،با اشاره به حضورش  در کمیسیون برنامه،بودجه و محاسبات مجلس 
گفت: بحث اصلی این جلسه درخصوص تبصره های 35 و 36 بود که از سوی دولت به 
عنوان متمم قانون بودجه سال 95 به مجلس ارائه شد.رئیس کل بانک مرکزی ادامه 
داد:در جلسه امروز کمیسیون برنامه،بودجه و محاسبات مجلس بحث کارشناسی دقیقی 
درخصوص لایحه اصلاحیه بودجه 95 صورت گرفت، در این نشست تبصره های 35 و 36 
قانون بودجه با توجه به هدف گیری و جهت گیری دولت در جهت خروج از رکود مربوط 

به اصلاح نظام بانکی مطرح شد.
  قفل بودن منابع نظام بانکی در دارایی های منجمد

بانکی  کشور  نظام  اصلی مشکلات موجود حل مسائل  ریشه  اینکه  بیان  با  وی 
است،گفت:نظام بانکی ما باید با شفافیت و کارایی بالا در خدمت حمایت از تولید کشور 

قرار بگیرد.
سیف ادامه داد:به دلیل قفل بودن منابع نظام بانکی در دارایی های منجمد که 45 درصد 
از دارایی ها و ترازنامه بانک را تشکیل می دهد، بانک ها توان کافی برای اعطای تسهیلات 
ندارند ازطرفی نسبت کفایت سرمایه برای آنها بسیار پایین است.رئیس کل بانک مرکزی 
با بیان اینکه درصورتی که لایحه مذکور مورد  موافقت و تأیید مجلس قرار بگیرد،دست 
دولت برای انجام اصلاحات باز می شود،افزود: با مصوب شدن این لایحه نظام بانکی با 
شفافیت کامل تر این امکان را پیدا می کند که تمام توان خود را در اختیار حمایت از تولید 
قرار داده و دولت نیز می تواند با ورود به بازار سرمایه و تأمین مالی از این بازار از طریق بازار 
اوراق بهاداری که ایجاد کرده نیازهای خود را تأمین کند.وی ادامه داد: با موافقت مجلس 
با لایحه اصلاحیه بودجه به ویژه تبصره های 35 و 36 آن دولت می تواند بدهی خود را به 
نظام بانکی تسویه و بانک ها را به سمت حمایت از بخش خصوصی هدایت کند.رئیس کل 
بانک مرکزی،یادآور شد:با این اقدام امید است در سال 95 تحولات اساسی در نظام بانکی 

را شاهد باشیم که همه این موارد در گرو مصوب شدن دو تبصره مذکور است.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس :

تعطیلی قانون هدفمندی 
بهتر از نحوه اجرای فعلی آن است 

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس،با اشاره به اجرای ناصحیح این قانون توانایی و 
قدرت خرید مردم را به شدت کاهش داده است،گفت: قانون هدفمندی یارانه ها تنها باید 

در خدمت تولید و افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی باشد. 
سیدکاظم دلخوش درگفت وگو با ملت،با اشاره به انحراف قانون هدفمندی از مسیر 
تعیین شده ازسوی مجلس، گفت: در قانون پیش بینی شده بود که تنها افراد نیازمند 
مشمول دریافت یارانه نقدی شوند،اما این موضوع اجرایی نشد.نماینده مردم صومعه سرا 
در مجلس شورای اسلامی،با بیان اینکه در نتیجه اجرای ناصحیح قانون هدفمندی یارانه 
ها افزایش روز به روز هزینه ها را شاهد هستیم، افزود: اجرای ناصحیح این قانون توانایی 
و قدرت خرید مردم را به شدت کاهش داده است.وی با تاکید براینکه متاسفانه در روند 
اجرای قانون هدفمندی شکاف عمیقی میان اهداف اولیه این قانون با روند اجرای آن وجود 
دارد، تصریح کرد: پرداخت یارانه نقدی به مه افراد جامعه یکی از اشتباهات فاحشی بود که 
مسیر هدفمندی را ناهموار کرد.این نماینده مردم درمجلس دهم،با اشاره به تلاش دولت 
برای حذف 3 دهک از دهک های پردرآمد از دریافت یارانه نقدی،گفت: هرچند حذف 

دهک های پردرآمد ضروری است،اما حذف 3 دهک کافی نیست.
 اصلاح مسیر هدفمندی ضروری است

وی ادامه داد:در ارتباط با بحث هدفمندی یارانه ها هر روز باید فکر جدیدی صورت بگیرد 
تا اصلاح مسیرهدفمندی تسهیل شود.

دلخوش با بیان اینکه باید قانونی در راستای اصلاح مسیر هدفمندی تدوین شود،تاکید 
کرد:دراین قانون باید نهادهای امدادی و حمایتی زیرپوشش قرار گرفته و به آن ها کمک 
شود.این نماینده مردم درمجلس دهم،با تاکید براینکه لغو کلی طرح هدفمندی یارانه 
ها بهترین راه در شرایط فعلی است،افزود: با حذف دهک های پردرآمد از دریافت یارانه 
،نیازمندان واقعی تحت پوشش یارانه ها قرار خواهند گرفت.سخنگوی کمیسیون اقتصادی 
مجلس،با بیان اینکه باید در راستای قانون هدفمندی حمایت های بسیاری برای ایجاد 
اشتغال افراد تحت پوشش دستگاه های حمایتی صورت بگیرد،گفت: برای اشتغال و 
همچنین تسهیلات خودکفایی این افراد باید فکر اساسی صورت بگیرد تا فاصله غنی و 

فقیر در جامعه کاهش یابد.

عضوکمیسیون انرژی مجلس

بسیاری از فیش های غیرمتعارف
 هنوز رو نشده است 

عضوکمیسیون انرژی مجلس،با بیان اینکه مفاسد اقتصادی برآمده از عدم شفافیت 
سیستم مالی و ضعف نظارت مسئولان است،گفت:وجود نقاط پرابهام در سیستم اقتصادی 
به پنهان ماندن بسیاری از فیش های نجومی و تخلفات مالی منجر شده است. هدایت 
الله خادمی درگفت وگو با خانه ملت،با تاکید برضرورت شفاف سازی سیستم اقتصادی 
کشور،گفت: فیش های نجومی برآمده از عدم شفافیت سیستم اقتصادی ما و ضعف 
نظارت مسئولان مربوطه است.نماینده مردم ایذه و باغملک در مجلس شورای اسلامی،با 
بیان اینکه فیش های نجومی روشده اولین پرداختی غیرمتعارف و آخرین آن نیست، افزود: 

بسیاری از این نوع فیش ها هنوز رو نشده است. 

در  سال 95  بودجه  لایحه  بررسی  که  زمانی  از 
کمیسیون تلفیق مجلس آغاز شد، موضوع قیمت 
بنزین و ماندگاری یا حذف کارت سوخت از مباحث 

جدی بین دولت و مجلس بود.
درحالی که در لایحه بودجه دولت پیش بینی کرده 
بود که برای امسال بنزین تک  نرخی باشد و کارت 
سوخت هم حذف شود،اما نظر نمایندگان مجلس بر 

خلاف دولت بود.
همین رویه مخالفت مجلس با دولت در تعیین 
تلفیق  کمیسیون  که  شد  موجب  بنزین  قیمت 
مصوبه ای داشته باشد؛مبنی بر اینکه استفاده از کارت 
هوشمند سوخت برای همه الزامی باشد و قیمت 
به صورت  نقلیه  وسیله  براساس مصرف هر  بنزین 
پلکانی افزایش یابد و این مصوبه در صحن علنی به 
تصویب رسید و تبدیل به قانون بودجه سال 95 شد.

با آغاز به کار مجلس دهم،دولت که علاقه ای به 
اجرای این مصوبه نداشت، لایحه ای مبنی بر اصلاحیه 
بودجه سال 95 به مجلس  ارسال کرد تا این بخش دو 
نرخی شدن و حفظ کارت سوخت اصلاح شود،حال 
باید منتظر بود و دید که نمایندگان مردم در خانه 
ملت، در این خصوص چه تصمیمی می گیرند و دو 
راهی تک نرخی یا دونرخی بودن بنزین چه زمانی 
اتمام می یابد و کارت سوخت چه زمانی از برزخ خارج 
می شود، در همین راستا خبرگزاری خانه ملت در 
گفت وگو با نمایندگان مردم مزایا و معایب دو نرخی 
بودن یا تک نرخی بودن کارت سوخت و حذف و 
حفظ کارت سوخت را جویا شده که به شرح زیر 

است:
امیری خامکانی:ایجاد رانت و افزایش قیمت 

بنزین با دو نرخی شدن سوخت
حسین امیری خامکانی درگفت وگو با خانه ملت،با 
اشاره به مصوبه مجلس درخصوص دونرخی شدن 
بنزین گفت:این مصوبه مغایر با حرکت به سمت 
اقتصاد پویا است، به ویژه زمانی که به دلیل کاهش 
قیمت نفت قیمت بنزین داخلی به فوب خلیج فارس 

نزدیک است.
نماینده مردم زرند و کوهبنان در مجلس شورای 
اسلامی، با بیان اینکه دولت باید به نحوی مصوبه 
مجلس را اجرا کند تا کمترین تبعات متوجه مردم 
شود،افزود: شرایط اقتصادی باید به نحوی ساماندهی 
شود که بازار قیمت ها را تعیین کند و از اقتصاد 

دستوری خارج شویم.
امیری خامکانی با عنوان اینکه چندنرخی شدن 
کالاها و محصولات در کشور معمولا فساد ایجاد می 

کند،ادامه داد:ما تجربه چندین ساله کالاهای دونرخی 
را درخصوص تمامی کالاها پشت سر گذاشته ایم،که 
معمولا با زد وبند همراه بوده و مشکلات زیادی برای 

کشور به وجود آورده است.
دونرخی شدن سوخت با سیاست اقتصاد پویا 

مغایرت دارد
وی با بیان اینکه دونرخی شدن بنزین در جایگاه 
ها رانت ایجاد می کند،یادآور شد:این قانون از مبدا تا 
مقصد مشکلات زیادی برای کشور ایجاد می کند و 

زمینه ساز فساد در کشور می شود.
امیری خامکانی افزود:تعریفی که از قیمت تمام شده 
در دونرخی شدن بنزین ارائه شده قیمت بنزین را 

افزایش داده و با سیاست اقتصاد پویا مغایرت دارد.
شورای  مجلس  انرژی  کمیسیون  سخنگوی 
اسلامی با اشاره به حفظ کارت های سوخت ،تصریح 
کرد:حفظ این کارت آمار و اطلاعات مصرف سوخت 
را در کشور شفاف می کند و می تواند در برنامه ریزی 
های مختلف کمک کند، البته مسئولان وزارت نفت 

معتقدند که نگهداری این کارت جز ایجاد هزینه برای 
دولت کارایی دیگری ندارد.

  خادمی:واردکنندگان به دنبال حذف کارت 
سوخت و تک نرخی کردن بنزین هستند

هدایت الله خادمی درگفت وگو با خانه ملت،با اشاره 
به تقدیم اصلاحیه لایحه بودجه سال 95 به مجلس 
گفت:زمانی با اختصاص یارانه به سوخت میزان قاچاق 
های  کارت  ایجاد  با  بود،اما  فراوان  درکشور  بنزین 
سوخت و دونرخی شدن بنزین علی رغم افزایش 
تولیدات خودرو مصرف سوخت،واردات آن و قاچاق 

آن کاهش یافت.
باغملک درمجلس شورای  و  ایذه  مردم  نماینده 
اسلامی،افزود:اگر طرح کارت سوخت در زمان تحریم 
ها وجود نداشت،مصرف بنزین به حدود90 میلیون 
لیتر در روز می رسید و بحران سوخت را در کشور 

به وجود می آورد.
حذف کارت سوخت مرجع اطلاعات سوختی 

کشور را حذف می کند

برای  سوخت  کارت  ارائه  اینکه  بیان  با  خادمی 
دولت دردسری ندارد که از زیربار آن شانه خالی می 
کند،ادامه داد:ایران هنوز واردکننده بنزین است و 
صادرکننده آن نشده که دولت درصدد جمع آوری 

کارت سوخت و تک نرخی کردن سوخت است.
مرجع  سوخت  کارت  حذف  اینکه  بیان  با  وی 
اطلاعات سوختی کشور را حذف می کند، یادآور 
شد:قیمت نفت برای همیشه پایین نمی ماند و با 
افزایش قیمت نفت،قیمت بنزین افزایش پیدا می کند 
و دوباره بحث یارانه و دونرخی کردن سوخت و کارت 
سوخت که زیرساخت آن از بین رفته آغاز می شود.  

مجلس دست دولت را در دونرخی کردن 
بنزین باز گذاشته است

خادمی با تاکید براینکه قاچاقچیان و واردکنندگان 
سوخت به دنبال حذف کارت سوخت و تک نرخی 
کردن بنزین هستند، افزود:این افراد به دلیل اینکه 
مصرف  میزان  و  برد  می  بین  از  را  سازی  شفاف 
مشخص نبوده و افزایش قاچاق به اشتباه میزان نیاز 

کشور درنظرگرفته می شود که با یک سیکل معیوب 
واردات سوخت افزایش می یابد.

وی با بیان اینکه مجلس دست دولت را در دونرخی 
کردن بنزین بازگذاشته است،ادامه داد:زیرساخت ها 
همانند کارت سوخت باید حفظ شود،تا مشخص شود 
که هر وسیله نقلیه ای در کدام پمپ بنزین و چه 
میزان سوخت مصرف کرده است و از قاچاق توسط 

جایگاهداران جلوگیری می کند.
عضوکمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی،تصریح 
کرد:اطلاعات کارت سوخت برای بسیاری از ارگان 
های دولتی و انتظامی برای دستگیری قاچاقچیان 

کارایی دارد.
اسدالله قره خانی:کنترل مسائل ناشی از 

دونرخی بودن بنزین راحت نیست
اسدالله قره خانی در گفت وگو با خانه ملت، با اشاره 
به تقدیم اصلاحیه لایحه بودجه سال 95 به مجلس 
و اختصاص تبصره ای در خصوص تک نرخی شدن 
بنزین و حذف کارت سوخت در این لایحه گفت:مردم 
با سیستم تک نرخی راحت ترهستند، علاوه بر این که 
با سیستم دو نرخی زمینه بروز فساد نیز مهیا می شود، 
البته این تک نرخی بودن نباید باعث افزایش قیمت و 

فشار به دهک های پایین جامعه شود.
شورای  درمجلس  آبادکتول  علی  مردم  نماینده 
از  ناشی  اینکه کنترل مسائل  این  بیان  اسلامی،با 
دونرخی بودن بنزین راحت نیست، افزود:در مورد 
بنزین با توجه به اینکه اختلاف قیمتی کمی در داخل 
کشور و قیمت کشورهای همسایه وجود داشت، خطر 
قاچاق پایین است و کمتر رخ می دهد و در حال 

حاضر نیز در مورد بنزین قاچاق جدی وجود ندارد.
قره خانی ادامه داد:این مصوبه و تصمیم مجلس برای 
مردم مشکلاتی به وجود می آورد از جمله اینکه مردم 

در هنگام استفاده دچار معطلی می شوند.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی،با اشاره به تقاضای دولت برای حذف کارت 
سوخت در لایحه اصلاحیه بودجه یادآور شد:حذف 
کارت سوخت نباید زیرساخت ها را از بین ببرد و در 
واقع باید روش جایگزینی برای جمع آوری اطلاعات 

میزان مصرف سوخت در نظر گیرد.
درپایان لازم به ذکر است؛مصوبه مجلس در زمینه 
تک نرخی یا دونرخی بودن و حذف یا حفظ کارت 
سوخت هرچه که باشد برای دولت لازم الاجرا است.

گفتنی است؛احمدتوکلی نماینده ادوار مجلس نیز در 
نامه سرگشاده ای به اسحاق جهانگیری درباره حذف 

سامانه کارت سوخت هوشمند هشدار داد. 

تک نرخی یا دونرخی بودن بنزین؛ تکلیف مجلس برای دولت چیست؟

 کارت سوخت همچنان در برزخ 



تیم فوتسال تاسیسات دریایی درحالی در مرحله یک 
چهارم نهایی مسابقات فوتسال جام باشگاه های آسیا 
شکست خورد که نماینده ژاپن توانست انتقام دوره 

گذشته این مسابقات را از نماینده ایران بگیرد.
شنبه  سه  روز  دریایی  تاسیسات  فوتسال  تیم   
در مرحله یک چهارم نهایی مسابقات فوتسال جام 
باشگاه های آسیا در تایلند به مصاف تیم ناگویای ژاپن 
رفت که این بازی بعد از تساوی 2 بر 2 در وقتهای 
اضافه، به ضربات پنالتی کشیده شد. در ضربات پنالتی 
این تیم ناگویا بود که موفق شد بر تاسیسات غلبه کند 
و در نهایت با احتساب پنالتی ها با نتیجه 5 بر 4 نماینده 

ایران را کنار بزند.
با این باخت، تاسیسات از راهیابی به مرحله نیمه 
این  گذشته  دوره   6 در  که  اتفاقی  بازماند؛  نهایی 
مسابقات بی سابقه بود زیرا نمایندگان ایران حداقل 
طی این سال ها همیشه در جمع سه تیم برتر حضور 

داشتند.
در سال 2010 که اولین دوره مسابقات فوتسال جام 
باشگاه های آسیا به میزبانی ایران برگزار شد، تیم فولاد 
ماهان به عنوان قهرمانی رسید. در سال 2011، شهید 
منصوری نایب قهرمان آسیا شد و سال 2012 مجددا 
گیتی پسند اصفهان عنوان قهرمانی را برای ایران به 

ارمغان آورد.
در سال های 2013 و 2014 تیم های گیتی پسند و 
دبیر تبریز نمایندگان ایران در آسیا بودند که به ترتیب 
دوم و سوم شدند ولی تاسیسات دریایی با هدایت وحید 

شمسایی در سال 2015 موفق شد عنوان قهرمانی را 
در مسابقاتی که در اصفهان برگزار می شد، برای ایران 

پس بگیرد.
مدافع عنوان قهرمانی که امید زیادی به تکرار این 

عنوان در مسابقات امسال داشت، بعد از پیروزی مقابل 
الملیک ازبکستان و المیادین لبنان در مرحله گروهی، 

در یک چهارم به حریف سرسختی به نام ناگویای ژاپن 
خورد و این تیم ژاپنی زمینه حذف تاسیسات را فراهم 
کرد تا انتقام سال گذشته را هم از تاسیسات گرفته 
باشد. به این ترتیب، تاسیسات اولین تیم ایرانی لقب 
می گیرد که از رسیدن به مرحله نیمه نهایی و قرار 

گرفتن در جمع چهار تیم برتر باز می ماند.
شمسایی: روی اشتباهات خودمان باختیم

سرمربی تیم تاسیسات دریایی بعد از حذف از جام 
باشگاه های آسیا به اشتباهات تیمش اذعان کرد.

بعد  دریایی  تاسیسات  سرمربی  شمسایی  امیر   
از باخت به ناگویا و حذف از جام باشگاه های آسیا 
در نشست خبری اظهار کرد: امروز روی اشتباهات 
تجربه  را  بدی  باختیم. شکست  تاکتیکی خودمان 
کردیم. ناگویا در تمام دقایق بازی خوب بود و واقعا 

جنگید. تیمی که می جنگد حقش برد است.
وی اضافه کرد: چیزی تمام نشده و فوتسال ادامه 
دارد. در دوره قبل مسابقات در اصفهان همین تیم 
ناگویا را در مرحله یک چهارم نهایی بردیم و امسال 
آن ها توانستند ما را ببرند. این تجربه خوبی می شود تا 

در ادامه بهتر شویم.
شمسایی همچنین خاطر نشان کرد: پنالتی زن 
اول تیم وحید شمسایی است و او به عنوان کاپیتان 
و بزرگتر تیم، پنالتی ها را می زند. اما عباسی توپ را 
گرفت و گفت روحیه ام خوب است. او هم پنالتی را 
خوب می زند اما متاسفانه امروز هر دو بار نتوانست توپ 

را گل کند.

ورزشی چهار شنبه سی ام تیر 1395-    سال نوزدهم -   شماره 444053

درخشش کاراته کاهای قم در مسابقات کشوری

قم قهرمان کاراته جوانان ایران شد
با برنامه ریزی انجام شده از سوی فدراسیون کاراته کشورمان، مسابقات آزاد کاراته ایران در 
سه رده سنی به انجام رسید و نفرات برتر هر وزن مجوز حضور در اردوی آماده سازی تیم 
اعزامی کاراته نوجوانان، جوانان و امید زیر 21 سال ایران را برای حضور در پیکارهای کاراته 

2016 قهرمانی آسیا کسب کردند.
رقابت های کاراته آزاد انتخابی تیم های هر سه رده سنی پایه کشورمان به دلیل توان 
بالایی که شرکت کنندگان برای کسب سهمیه آسیا به کار گرفته بودند در اوج حساسیت 
برگزار شد و نمایندگان قم نیز در اوزان مختلف هر سه رده سنی این رقابت ها پرفروغ و 

مدعی ظاهر شدند.
بعد از کسب مقام  قهرمانی و نشان طلای وزن منهای 52 کیلوگرم رده سنی نوجوانان این 
انتخابی توسط مرتضی نعمتی و مقام سوم و نشان برنز وزن منهای 57 کیلوگرم همین رده 
سنی توسط حمیدرضا بهادری که منجر به مقام سومی تیم نوجوانان قم در این رقابت ها 

شد، کاراته کاهای رده سنی جوانان نتایج بهتری کسب کردند.
درخشش نمایندگان یکی از رشته های همیشه موفق و مدال آور قم در پیکارهای آزاد 
انتخابی تیم ملی کاراته رده سنی جوانان در حالی رقم خورد که کاراته کاهای جوان و 
آینده دار قم موفق به کسب یک نشان طلا ، یک نقره و یک برنز این رقابت  ها و مقام نخست 

رده بندی تیمی جوانان ایران شدند.
در این دوره از رقابت های کاراته آزاد انتخابی تیم ملی جوانان که کاراته کاهای مدعی از 
سراسر کشور حضور داشتند، تیم اعزامی جوانان هیئت کاراته استان قم در حالی موفق به 

کسب نشان برنز وزن 61 کیلوگرم شد و این مدال را محمدمهدی عزیززاده کسب کرد.
در وزن 61 کیلوگرم این دوره از مسابقات کاراته آزاد انتخابی تیم ملی پسران جوان 
ایران، محمدمهدی عزیززاده جوان آینده دار کاراته قم با وجود ارائه مبارزات دیدنی، بعد از 
مجتبی محمدی مقدم از تیم کاراته گیلان و محمدطاها عبداللهی از مازندران، در جایگاه 

سوم ایستاد.
در شرایطی که پیکارهای انتخابی تیم ملی کاراته جوانان ایران در اوزان مختلف با عنوان 
یادواره زنده یاد جمشید سلیمی پیشکسوت کاراته ایران به انجام رسید،  در وزن منهای 76 

کیلوگرم این پیکارها دو مدال دیگر به رنگ طلا و نقره نصیب تیم کاراته جوانان قم شد.
در حالی که تعداد 21 کاراته کا به نمایندگی از استان قم راهی رقابت های انتخابی تیم 
ملی کاراته رده سنی جوانان ایران شده بودند و در اوزان مختلف با رقبای خود برای به 
دست آوردن مجوز همراهی تیم ملی کشورمان در پیکارهای کاراته جوانان آسیا به رقابت 
پرداختند  ،  در وزن منهای 76 کیلوگرم این رقابت ها دو کاراته کای قم یعنی علیرضا نجاتی و 

صادق سلیمی به مدال دست یافتند.
علیرضا نجاتی کاراته کای آینده دار استان قم با ارائه مبارزات زیبا و دیدنی در وزن منهای 
76 کیلوگرم در دیدار نهایی همشهری خود صادق سلیمی را مغلوب کرد و بدین ترتیب 
موفق به کسب مقام نایب قهرمانی پیکارهای کاراته آزاد انتخابی تیم ملی رده سنی جوانان 
ایران شد تا یکی از گزینه های کاراته قم برای همراهی تیم ملی ایران در مسابقات 2016 

قهرمانی جوانان آسیا باشد.
با درخشش کاراته کای مستعد و آینده دار قم در رقابت های انتخابی تیم ملی کاراته رده 
سنی جوانان کشورمان، در وزن منهای 76 کیلوگرم مدال های طلا و نقره و در وزن منهای 
61 کیلوگرم مدال برنز به تیم قم اختصاص یافت تا قم بالاتر از دیگر رقبای خود بر سکوی 

نخست کاراته آزاد جوانان ایران و انتخابی تیم ملی بایستد.
در رقابت های رده سنی جوانان کاراته آزاد ایران و انتخابی تیم ملی مجموعا 434 کاراته کا 
حضور داشتند و بعد از تیم قم که سه مدال طلا، نقره و برنز کسب کرد و در جایگاه نخست 
قرار گرفت، زنجان با یک طلا و یک برنز دوم شد و تیم های گیلان، همدان و مرکزی هر 

کدام با یک طلا سوم شدند.
همچنین تیم های کاراته جوانان قزوین، آذربایجان غربی و مازندران هر کدام با یک نقره 
و یک برنز در جای چهارم قرار گرفتند، آذربایجان شرقی با یک نقره پنجم شد، تهران با دو 
برنز در مکان ششم ایستاد و تیم های چهارمحال و بختیاری، اردبیل و هرمزگان هر کدام 

با یک برنز هفتم شدند.

برای حضور در شانزدهمین دوره لیگ برتر

صبای قم سنگربان تیم ملی ایران را جذب کرد
 در شرایطی که تنها 6 روز دیگر به نخستین مسابقه رسمی تیم های حاضر در شانزدهمین 
دوره مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور باقی مانده است، یکی از 16 تیم حاضر در 

جام شانزدهم در بازار نقل و انتقالات یک دروازه بان به خدمت گرفت.
صبای قم که همواره دروازه بان های خوب و موفقی در مسابقات لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور داشته، در آستانه شانزدهمین دوره بازی های لیگ برتر میلاد فراهانی 
دروازه بان دو فصل اخیر خود را از دست داد و به جای وی با محمدباقر صادقی سنگربان 

فصل قبل تیم ذوب آهن اصفهان به توافق رسید.
نماینده فوتبال استان قم در نقل و انتقالات چهاردهمین دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
کشور میلاد فراهانی را از تیم سقوط کرده داماش گیلان به خدمت گرفته بود و این 
دروازه بان در لیگ چهاردهم در کنار مهرداد طهماسبی سنگربان های صبای قم در مقابل 

رقبای لیگ برتری بودند.
در نقل و انتقالات لیگ پانزدهم مهرداد طهماسبی از صبای قم جدا شد و میلاد فراهانی 
در کنار حامد لک که از تراکتورسازی بار دیگر به صبای قم بازگشته بود، به عنوان 
دروازه بان های صبای قم در لیگ پانزدهم فعالیت کردند و لک 23 هفته و فراهانی هفت 

هفته برابر رقبا به میدان رفتند.
بعد از پایان پانزدهمین دوره مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور و در آستانه لیگ 
شانزدهم، باشگاه صبای قم قرارداد میلاد فراهانی را به مدت یک فصل دیگر تمدید کرد تا 
این دروازه بان برای سومین فصل متوالی در صبا ماندگار شود اما فراهانی با پیشنهاد علی 
دایی سرمربی جدید نفت تهران مواجه شد و از مسؤولان باشگاه صبا خواست تا رضایت نامه 

وی را برای باشگاه صبا صادر کنند.
صبای قم نیز صدور رضایت نامه فراهانی برای باشگاه نفت را منوط به جذب یک دروازه بان 
در نقل و انتقالات پیش از شروع لیگ برتر عنوان کردند و این اتفاق امروز رخ داد و با توافقی 
که باشگاه صبا با محمدباقر صادقی دروازه بان فصل قبل تیم ذوب آهن اصفهان انجام داد، 

جانشین فراهانی را جذب کرد.
محمدباقر صادقی متولد دوازدهم  فروردین ماه سال 1368 در اصفهان است که از ذوب 
 آهن اصفهان در لیگ برتر مطرح شد اما با پایان پانزدهمین دوره مسابقات لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور به دلیل اینکه همواره جانشین سنگربان اصلی این تیم یعنی محمدرشید 

مظاهری بود، تصمیم به جدایی از جمع ذوبی ها گرفت.
دروازه بان 190 سانتیمتری صبای قم که 27 ساله است، از 9 سال قبل در باشگاه ذوب 
آهن فعالیت فوتبالی خود را آغاز کرده و سپس در تیم های فولاد مبارکه سپاهان اصفهان 
و سایپا تهران نیز عضویت داشته و بعد از بازگشت به ذوب آهن و همراهی این تیم در لیگ 
پانزدهم، از این پس با پیراهن صبای قم در بازی های لیگ برتر به میدان خواهد رفت تا 
رقیب اصلی حامد لک دیگر دروازه بان صبا و محمدرضا قدرتی پور سنگربان سوم صبا در 

لیگ شانزدهم باشد.

رئیس هیئت دوچرخه سواری قم به مهر خبر داد:

قم در جایگاه سوم تیمی دوچرخه سواری 
کراس کانتری کشور

 رئیس هیئت دوچرخه سواری استان قم از جایگاه سوم تیمی قم در مسابقات دوچرخه 
سواری کراس کانتری کشور خبر داد.

محمد کاظم حججی اظهار داشت: رقابت های دوچرخه سواری کوهستان کشور با 
درخشش نمایندگان قم همراه بود اما دوچرخه سواران استان قم در بخش انفرادی موفق 

به فتح سکوهای قهرمانی نشدند.
وی افزود: تیم دوچرخه سواری استان قم در این رقابت ها که روز یکشنبه در شیراز برگزار 
شد با 5 ورزشکار در مسابقات کوهستان کشور در بخش کراس کانتری شرکت کرد که 
در  نهایت موفق به کسب مقام سوم تیمی شد. رئیس هیئت دوچرخه سواری استان قم 
گفت: در این مسابقات در بخش جوانان سید علی ایزدی که سال قبل به اردوی تیم ملی 
دعوت شده بود و مجتبی رئیس الذاکرین جوان آینده دار قمی با وجود نقص فنی، با تمام 
تلاش خود موفق به عبور از خط پایان شدند و نقش مهمی در کسب این عنوان تیمی 
برای تیم اعزامی قم ایفا کردند.حججی بیان داشت: در بخش بزرگسالان سجاد طاهری و 
حامد هاشم پور با اینکه در حین مسابقه با نقص فنی مواجه شدند اما تمام تلاش خود را 
برای به اتمام رساندن مسیر به کار بستند و شاهین همایی اقدم دیگر دوچرخه سوار قمی 
بود که در این مسابقات در مسیری سنگین و پرچالش رکاب زد.وی عنوان کرد: نقص فنی 
دوچرخه سجاد طاهری و مجتبی رئیس الذاکرین در بخش انفرادی سبب شد قم نتواند در 
بخش انفرادی مدالی کسب کند با این حال تلاش تیم اعزامی قم در این مسابقات در رقابت 
با تیم هایی که شرایط تجهیزاتی و مالی بسیار خوبی داشتند ستودنی بود.رئیس هیئت 
دوچرخه سواری استان قم تصریح کرد: مصطفی امینی از جمله داوران قمی بود که در تیم 
داوری این مسابقات در شیراز حضور پیدا کرد ضمن اینکه برنامه ما برای برگزاری مسابقات 
لیگ دوچرخه سواری کوهستان جدی است و آغاز رقابت های لیگ امسال با شرکت 31 

ورزشکار در غالب 8 تیم صورت گرفته است.

حذف امتیاز قهرمانی قاره  از رده بندی برترین ها

اقدام جدید فدراسیون جهانی والیبال
 به ضرر ایران

فدراسیون جهانی والیبال در آخرین رده بندی برترین تیم های جهان امتیاز مربوط به 
مسابقه های قهرمانی قاره ها را حذف کرد.

 فدراسیون جهانی والیبال پس از پایان رقابت های لیگ جهانی مردان و گرندپری 
زنان رده بندی برترین تیم های جهان را اعلام کرد اما بر خلاف گذشته امتیاز مربوط به 

مسابقه های قهرمانی قاره را به طور کلی از جدول حذف کرد.
رده بندی والیبال  زمان دقیقی ندارد و رده تیم ها در رویدادهای معتبر در آن اهمیت دارد، 
بنابراین بعد از پایان رقابت های معتبری به مانند لیگ جهانی رنکینگ جدید اعلام می شود.

 در آخرین رده بندی اعلام شده نکته عجیب و جدیدی وجود دارد و آن حذف مسابقه 
های قهرمانی قاره ها در رنکینگ است که تا آخرین رده بندی در جدول وجود داشت. پیش 
از این المپیک، قهرمانی جهان، جام جهانی، لیگ جهانی و رقابت های قاره ای پنج مسابقه ای 
بودند که امتیاز آنها در رده بندی تاثیرگذار بود. اهمیت رویدادهای والیبال این گونه بود. 
قهرمان المپیک، جام جهانی و قهرمانی جهان  100 امتیاز را به دست می آورد. قهرمان 
لیگ جهانی 50 امتیاز و قهرمانی در قاره نیز 30 امتیاز به همراه داشت و تیم های رده بعد 
نیز امتیازاتی را کسب می کردند. به نظر می رسد حذف امتیاز رقابت های قاره ای به ضرر 
تیم های برتر قاره ها به مانند ایران باشد چرا که تیم ملی ایران امتیازهای خوبی را از این 
رقابت ها به دست می آورد. این کار باعث سقوط دو پله ای ایران در رده بندی جدید بعد 
از لیگ جهانی شد، هرچند امتیاز صعود به المپیک بعد از پایان بازی ها به تیم ها داده می 
شود و ایران قطعا در رده بندی بعدی صعود می کند. این موضوع برای تیم ملی بانوان ایران 
نیز که جایی در مسابقه های بین قاره ای و مهم ندارد هم تاثیر منفی داشته است. به دلیل 
اینکه تیم ملی بانوان ایران تنها توانایی حضور در رقابت های آسیایی را دارد حذف امتیاز این 
رقابت ها باعث شده تیم بانوان ایران هیچ امتیازی در رنکینگ کلی نداشته باشد و در رده 
117 جهان قرار گیرد. پیش از این تغییراتی عجیب به مانند تغییرات قوانین لیگ جهانی از 
طرف فدراسیون جهانی صورت گرفته بود. اگر این روال ادامه دار باشد رقابت های قاره ای 

به مانند قهرمانی آسیا اهمیت خود را از دست می دهد.

شهرام محمودی: 

باید به نظر لوزانو احترام بگذاریم
ملی پوش والیبال ایران گفت: الان وقت حمایت است و باید به نظر سرمربی تیم ملی در 

انتخاب نفرات اعزامی به المپیک احترام گذاشت.
شهرام محمودی درباره شرایط تیم ملی ایران در فاصله حدود 20 روز تا آغاز المپیک 
گفت: شرایط خوب است. تمرینات خیلی سنگین است و فشار زیادی روی بازیکنان 
وجود دارد و تمرینات بدنسازی سنگین است. فعلا از لحاظ بدنی شرایط خوبی نداریم 
ولی امیدواریم در دو هفته باقی مانده  به آمادگی کامل برسیم. او درباره اظهار نظرها بعد از 
مشخص شدن اسامی والیبالیست های المپیکی گفت: بعد ازاین اعلام برخی از کارشناسان 
اظهار نظرهایی کردند ، در حالی که این تصمیم سرمربی تیم ملی بود و باید به این تصمیم 
احترام گذاشت. هریک از بچه هایی هم که خط خوردند برخورد منطقی داشتند و به مانند 
یک و رزشکار حرفه ای هیچ اعتراضی انجام ندادند. هیچ یک از ما هیچ دخالتی در این 
موضوع نکرده ایم و از این پس هم نمی کنیم. همه کسانی هم که نتوانستند همراه ما در 
المپیک باشند زحمت زیادی کشیدند و قطعا در مسابقه های بعدی می توانند به ما کمک 
کنند. ملی پوش والیبال ایران ادامه داد: طبیعی است که کارشناسان نظر بدهند اما گاهی 
این نظرات ناراحت کننده است و قبل از المپیک باید کمک کنند. این که هدف دار صحبت 
شود درست نیست. با این صحبت ها بازیکنانی که خط خورده اند بیشتر اذیت می شوند 
و الان وقت حمایت است. در کل ترکیبی که راهی ریو می شود همان ترکیبی ست که 
سهمیه المپیک گرفت و این کم لطفی است که همه چیز زیر سوال برده شود. او در پایان 
درباره مصدومیت خود نیز گفت: کمرم کاملا خوب شده است اما در لیگ جهانی از ناحیه 

زانو دچار مشکل شدم که کم کم رو به بهبودی است و مشکلی ندارد.

فرهاد قائمی:

 امیدوارم تا المپیک به شرایط ایده آل برسم

ملی پوش تیم ملی والیبال ایران گفت: هدف اصلی ما این است که در المپیک از گروهمان 
صعود کنیم و بعد منتظر حریفمان باشیم .

فرهاد قائمی درباره شرایط تیم ملی والیبال گفت: بچه ها در این مدت به خوبی تمرین 
کردند و همه ما انگیزه بالایی داریم تا ان شاءالله بتوانیم نتیجه این همه زحماتمان را بگیریم.

قائمی درباره شرایط خود بعد از پشت سرگذاشتن بیماری اش گفت:بعد از یک دوره 
مصدومیت و بیماری که داشتم خوشبختانه به تمرینات برگشتم و کار گروهی کنار بقیه 
بازیکنان را آغاز کردم. روز به روز شرایطم بهتر می شود و امیدوارم قبل از آغاز المپیک به 
آمادگی ایده آل برسم و به تیم ملی کمک کنم. او درباره حریفان ایران در دور گروهی بازی 
های المپیک گفت: هدف اول ما این است که از گروهمان صعود کنیم و اینگونه نیست که 
در مرحله بعد به راحتی حریفمان را شکست بدهیم و به جمع 4 تیم پایانی برسیم. این 
اولین حضور ما در المپیک است و باید منتظر باشیم ببیینم که چه اتفاقی رخ می دهد اما ما 

امیدواریم بهترین عملکردمان را ارائه بدهیم تا دل مردم ایران را شاد کنیم.

با حذف تاسیسات صورت گرفت؛

 قهرمان آسیا حذف شد

 گزارشی از پیراهن سابقا جنجالی قرمزها

پرسپولیس امسال هم هفت ندارد!

 دردسر کشت زمین در تبریز

تراکتور پرستاره به تهران می آید؟

یزدانی:

هر ثانیه تا المپیک برای من حیاتی است

شماره پیراهن های پرسپولیس در حالی امروز رسماً اعلام 
شد که همانند فصل گذشته پیراهن شماره هفت این تیم 

خواهان نداشت.
هفت  خواهان  بازیکن  انتظار  در  که  تلخی  سرنوشت 
پرسپولیس بوده، باعث شده تا این تیم در دو فصل اخیر 

بازیکنی با این شماره پیراهن در لیست خود نداشته باشد.
حمید علی عسگری آخرین بازیکنی بود که در پرسپولیس با 
شماره هفت در ترکیب این تیم به میدان رفت و محمد پروین 
و حسین بادامکی دیگر بازیکنانی بودند که با این شماره که 
خیلی ها آن را تنها برازنده علی پروین می دانستند به میدان 
رفتند. اما رخ دادن سرنوشت تلخ برای بازیکنانی که این شماره 
را بعد از علی پروین بر تن کردند باعث شده تا این تیم در طول 

دو فصل اخیر بازیکنی را خواهان این شماره نبیند.
حامد کاویانپور، حمید استیلی، میثم سلیمانی، حسین 
بادامکی و حمید علی عسگری دیگر بازیکنانی بودند که در 
لیگ برتر خصوصاً با این شماره برای پرسپولیس به میدان 
رفتند. کاویانپور بعد از یک دیدار که با این پیراهن به میدان 
رفت )برابر الزورا عراق( با توجه به انتقاداتی که متوجه اش شد 
آن را نپوشید. استیلی نیز که به شماره 7 علاقه داشت ابتدا با 
شماره 5+2 برای این تیم به میدان رفت و فصل بعد پیراهن 
شماره 7 را برتن کرد اما بار دیگر و در سومین فصل با همان 
شماره پیراهن 25 به میدان رفت. با حضور محمد پروین در 
پرسپولیس شماره 7 بار دیگر از بایگانی خارج شد و به پسر 
اسطوره سرخها رسید اما این بازیکن نیز نتوانست عملکرد 
خوبی از خود به نمایش بگذارد و مصدومیت در نهایت موجب 

جدایی او از پرسپولیس را فراهم کرد.
میثم سلیمانی که خیلی ها از او به عنوان پدیده آن زمان 
فوتبال یاد می کردند بعد از عقد قرارداد با این تیم شماره هفت 
را تصاحب کرد اما مصدومیت باعث شد تا او هیچگاه موفق 
نشود به طور رسمی برای این تیم به میدان برود و از شماره 

هفت خود رونمایی کند.
حسین بادامکی با حضور پژمان نوری شماره هشت را به او 
داد تا با شماره هفت به میدان برود اما کیفیت او به حد قابل 
توجهی در آن فصل کاهش یافت و مورد اعتراض هواداران 
نیز قرار گرفت تا در فصل بعد با شماره 11 به میدان برود و 
شماره هفت را پس دهد. آخرین بازیکنی که با شماره هفت 
برای پرسپولیس به میدان رفت حمیدرضا علی عسگری بود؛ 
بازیکنی که در فصل گذشته با گل خود باعث بقای سیاه 
جامگان شده بود در فصلی که با شماره هفت برای سرخپوشان 

به میدان رفت نتوانست انتظارات را برآورده کند تا بار دیگر 
مجبور شود با شماره 26 سابق خود در ترکیب این تیم حضور 

یابد.
 علی پروین آخرین بار در تیر ماه 66 با پیراهن شماره هفت 
در بازی مقابل دارایی حاضر شد و پس از برای همیشه از 
میادین فوتبال خداحافظی کرد. با این حال با توجه به اتفاقاتی 
که برای بازیکنان شماره هفت این تیم بعد از علی پروین رخ 
داده، بازیکنان آن در دو فصل اخیر ترجیح دادند تا این شماره 

را به تن نکنند.

باشگاه تراکتورسازی برای برگزاری دیدارهایش در شهرهای دیگر اقدام کرد.
 ترمیم و بازسازی بد موقع ورزشگاه یادگار امام)ره( تبریز گریبان تیم پرمهره امیر قلعه نویی 
را گرفته است. تراکتورسازان که در این فصل یکی از اصلی ترین مدعیان قهرمانی به حساب 
می آیند، در هفته های ابتدایی لیگ برتر از میزبانی در ورزشگاه یادگار امام)ره( محروم هستند 
و همین امر می تواند باعث کاهش چشمگیر  حضور هواداران این تیم در بازی های خانگی 
شود. تراکتوری ها امیدوار بودند بتوانند رضایت باشگاه گسترش فولاد را برای میزبانی در بنیان 
دیزل دریافت کنند که آبی پوشان تبریزی با این مساله موافقت نکردند و تراکتوری ها مجبور 

به برگزاری مسابقات در ورزشگاه ها و یا حتی در شهرهای دیگر شده اند.
تراکتورسازان ورزشگاه باغشمال را هم پیشنهاد کردند اما شورای تامین به دلیل مرکزیت 
این ورزشگاه و البته وضع نامناسب سکوها که سازه فلزی دارد و متعلق به حدودا 35 سال قبل 
است، مخالفت کرد. از سوی دیگر کمپ اختصاصی تراکتورسازی که تمریناتش را در آن برگزار 
می کند، اگرچه گنجایشی به نزدیک به 10 هزار نفر دارد ولی به دلیل نداشتن امکانات لازم 

نمی تواند میزبان تیمی به پرطرفداری تراکتورسازی باشد.

منتفی شدن گزینه های ترک نشین
ناامیدی مسئولان تراکتورسازی از ورزشگاه های تبریز، سبب شده آنها گزینه های بعدی 
را مورد بررسی قرار دهند. در چنین شرایطی طبیعی است که هواداران دوست داشته باشند 
در شهرهای همجوار بازی های تیم محبوبشان را ببینند. اردبیل و ارومیه دو گزینه بعدی 
تراکتورسازی بودند. شهر ارومیه دو ورزشگاه فوتبال دارد که یکی از آنها چمن مصنوعی است و 
دیگری سکوهای مناسبی و گنجایشی بیشتر از 3 هزار نفر ندارد. اردبیل هم ورزشگاه خودش 
را دارد که از چمن مناسبی برخوردار نیست و البته ورودی های ورزشگاه برای میزبانی در 
لیگ برتر استاندارد تلقی نمی شود. بازی در استان های آذری نشین و البته شهرهایی که 
ترک زبانهای بیشتری دارد اولویت بعدی تراکتورسازی بود که این مساله هم به دلیل نداشتن 
ورزشگاه های مناسب در شهرهایی مثل زنجان، قزوین و ... منتفی شد. حالا فقط دو شهر 
تهران و کرج تنها گزینه های تراکتورسازی برای میزبانی از حریفان در بازی های ابتدایی لیگ 

شانزدهم لقب گرفته است.
 به دنبال بازی در شهر قدس

اگر فرض کنیم که طبق مسئولان ورزشگاه یادگار امام این ورزشگاه تا هفته پنجم آماده شود، 
تراکتورسازی تا هفته چهارم در دوبازی مقابل استقلال خوزستان و پیکان میزبان خواهد بود. 
با توجه به برگزاری دیدار تیم های استقلال، پرسپولیس، سایپا و نفت در ورزشگاه های آزادی، 
تختی و دستگردی تقریبا بحث میزبانی تراکتورسازی در این ورزشگاه منتفی است. در این 
شرایط فقط ورزشگاه شهدای شهر قدس باقی می ماند که در اختیار تیم پیکان است. با توجه 
به اینکه پیکان در هفته نخست در تهران بازی ندارد و البته بازی سوم تراکتورسازی و پیکان به 
میزبانی تیم تبریزی با هم است، ورزشگاه شهر قدس گزینه اصلی میزبانی شاگردان قلعه نویی 
در پایتخت است. اگر تراکتوری ها بتوانند رضایت پیکانی ها را برای بازی اول دریافت کنند، 
احتمال برگزاری این مسابقه در شهرقدس بسیار زیاد است. از سوی دیگر بعید است مسئولان 

پیکان در هفته سوم لیگ برتر میهمانی مقابل تراکتور را با میزبانی تعویض نکنند.
انقلاب کرج

در غیراینصورت ورزشگاه انقلاب کرج آخرین گزینه باشگاه تراکتورسازی است. البته 
تراکتوری ها هنوز به طور قطعی از میزبانی در بنیان دیزل ناامید نشدند اما اگر این اتفاق 
بیفتد و با پیکانی ها نیز بر سر شهرقدس توافق نکنند، انقلاب کرج گزینه بعدی تیم اول تبریز 

خواهد بود.

آزادکار عنوان دار وزن 97 کیلوگرم کشتی آزاد ایران در 
حالی واپسین روزهای باقیمانده تا المپیک ریو را سپری 
می کند که همچنان چشم امید به بهبودی کامل و رسیدن 

به اوج آمادگی دارد.
رضا یزدانی در حاشیه تمرینات اردوی تیم ملی کشتی آزاد  
گفت: روزهای سخت و حساسی را پشت سر می گذارم اما 
همچنان امیدوارم که به المپیک برسم. روزهای باقیمانده تا 
المپیک برای تمامی ملی پوشان اهمیت و حساسیت زیادی 
دارد اما باید اعتراف کرد که این حساسیت برای من دو چندان 
است چراکه باید با تلاش و کوشش و البته لطف خدا به 

بهبودی کامل دست یابم.
وی تصریح کرد: هر ثانیه از زمان باقیمانده تا اعزام تیم ملی 
به المپیک برای من بسیار مهم و حیاتی است چراکه با خودم 
عهد کردم با حضوری موفق در المپیک ریو، تلخی ناکامی و 
مصدومیت در المپیک قبلی را به فراموشی بسپارم. باورش 
سخت است اما هنوز درگیر کابوس المپیک لندن هستم که 
در یکقدمی رسیدن به فینال و مدال المپیک به دلیل آسیب 

دیدگی وداعی تلخ با المپیک داشتم.
دارنده دو مدال طلای قهرمانی جهان در خصوص آخرین 
وضعیت خود نیز یادآور شد: بعد از مصدومیت بلافاصله 
اقدامات درمانی و سپس فیزیوتراپی و تمرینات سبک را آغاز 
کردم که خوشبختانه توانستم دوباره تمرینات روی تشک را 
استارت بزنم. هم اکنون نیز باید همچنان با احتیاط بیشتری 
تمرین کنم تا مبادا سنگینی تمرینات باعث تشدید مصدومیت 

شود و امید مرا برای رسیدن به المپیک ناامید کند.

یزدانی در پاسخ به این سئوال که آیا نبود قطعی او در لیست 
مسافران المپیک، تاثیری در روند تمرینی اش دارد یا خیر؟ 
گفت: من به تنها چیزی که می اندیشم رسیدن به المپیک 
است که این مساله نیز با تمرینات برنامه ریزی شده و سعی و 
تلاش خودم و البته دعای خیر مردم میسر می شود. در نتیجه 
در روزهای باقیمانده تمام فکر و ذهن من معطوف این موضوع 

است و هر لحظه حضور در المپیک ریو را متصور هستم.

کاپیتان تیم ملی کشتی آزاد ایران در پایان تاکید کرد: من 
پس از المپیک لندن با خودم عهد کردم باید مدالی را که 
المپیک به من بدهکار است پس بگیرم. با همین هدف شبانه 
روز تمرین کردم و سختی کشیدم و مطمئنا تا رسیدن به این 
هدف خسته نخواهم شد. من معتقدم این مساله غیر ممکن 
و دست نیافتنی نیست و می توان با اراده و انگیزه بالا به آن 

دست یافت.
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شرکتی در ولز به جای استفاده از تجهیزات مختلف برای جاده سازی کامیونی طراحی کرده 
که برای خود جاده ساخته و از آن عبور می کند.

شرکت Faun Trackway کامیون های شگفت انگیز تولید می کند. این شرکت با استفاده 
از شکل گیری آلومینیوم نازک جاده های موقت با قابلیت عبور وسایل نقلیه به وزن 70 تن 
می سازد.این عملکرد منحصربه فرد به کامیون ها و دیگر وسایل نقلیه امکان عبور از مکان های 
غیر قابل عبور همچون لجن، شن و یخ را می دهد.جاده عبوری 50 متر طول دارد و از قطعات 
آلومینیومی نازک متصل به یکدیگر که به دور قرقره نورد شده اند تشکیل شده  است. کامیون ها 
با استفاده از این جاده به مکان هایی که در آن عبور خودرو غیرممکن است خواهند رسید.

از دیگر ویژگی های این جاده استفاده از آن در مکان هایی که دستخوش بلایای طبیعی 
شده اند و همچنین استفاده ارتش از آن است.این جاده به دلیل موقتی بودن آن در هر مکانی 
حتی زیرآب قابل استفاده است. همچنین در زمان شست وشو و یا تعمیر جاده اصلی و دیگر 
مشکلات ایجاد شده در جاده اصلی قابلیت استفاده به عنوان جاده موقت را دارد.این کامیون 

50 متر از جاده مذکور را در 6 دقیقه می سازد و بعد از استفاده هم به راحتی جمع می شود.

تولید کاغذ مقاوم به پارگی با نانوذرات رس

کشف ۲ سیاره فراخورشیدی با احتمال وجود حیات

نور هم به اندازه سیگار و شکر مضر است؟
و  ماهیچه  مصنوعی  نورهای  معرض  در  گرفتن  قرار 
استخوان های موش ها را ضعیف می کند، اما تاثیر دقیق آن بر 

انسان ها هنوز مشخص نیست.
محققان مرکز پزشکی دانشگاه لیدن در هلند در مقاله ای در 
مجله Current Biology عنوان کرده اند که تماس مداوم با نور 
موجب پیر شدن موش ها می شود. سیکل 24 ساعته آن ها را 
دستخوش تغییر می کند و یکسری مسایل و مشکلات پشت 

سر هم برای سلامتی آن ها به وجود می آورد.
موش هایی که در این آزمایش در معرض نور مداوم قرار 
گرفتند دچار کاهش تراکم استخوان، ضعف اسکلتی-عضلانی و 
التهاب و آماس شدند. با حذف نور، سلامت آن ها به سادگی به 

وضعیت عادی بازگشت.
این نتایج هنوز خام و اولیه هستند،  اما محققان می گویند 
تابش  افرادی که در شهرها زندگی می کنند و در معرض 
نورهای مصنوعی قرار دارند نیز احتمالا با خطرات مشابهی 

مواجه هستند.
میجر، دانشمند عصبی دانشگاه لیدن می گوید: »ما می دانیم 
سیگار کشیدن برای سلامتی خوب نیست یا مصرف شکر 
مضراتی دارد اما هرگز به نور به عنوان مسئله ای که می تواند 

سلامتی را تهدید کند توجه نمی کنیم«.
از این نشان داده بود که  آنالیزهای اپیدمولوژیکی پیش 
کارگران شیفتی با افزایش خطر ابتلا به سرطان سینه، سندروم 
متابولیک و پوکی استخوان روبه رو هستند. افرادی که در طول 
شب در معرض نورهای مصنوعی قرار می گیرند بیشتر به 
بیماری های قلبی عروقی مبتلا می شوند و اغلب خواب کافی 

ندارند.

با این حال هنوز نمی توان گفت که ارتباط مستقیمی بین 
تماس با نور و بروز مشکلات سلامتی وجود دارد. میجر و 
همکارانش با قرار دادن الکترود در بخش هایی از مغز موش 
که ساعت بدن آن ها را تنظیم می کند به بررسی این رابطه 
پرداختند تا فعالیت نورون های این بخش ها را اندازه گیری 
کنند. محققان این موش ها را به مدت 24 هفته در معرض نور 

مصنوعی قرار دادند.
موش ها می توانستند آزادانه حرکت کنند و در هنگام خواب 
چشمان خود را ببندند، اما نمی توانستند به طور کامل از نور 

دوری کنند. آن ها در زمان خواب یک هفتم زمان بیداری نور 
دریافت می کردند.

نتایج نشان داد که الگوی فعالیت نورونی موش ها در این 
شرایط دچار تغییر می شود و الگوهای نامنظم مغزی نشان 
می دهد این امر مشابه با فرآیندی است که در روند پیر شدن 

مغز روی می دهد.
ضعف  و  استخوان  تراکم  کاهش  با  همچنین  موش ها 
ماهیچه ها مواجه شدند. بعد از این که شرایط به حالت عادی 

برگشت، نورون ها به ریتم عادی و طبیعی خود بازگشتند.

نوآوری های ارتباطاتی در متروی نیویورک
متروی نیویورک تا سال 2020 به پیشرفته ترین فناوری های نوظهور در عرصه ارتباطات 

و اطلاعات مجهز خواهد شد.
 فرماندار نیویورک در کنفرانس خبری که به تازگی برگزار شد گفت: طی یک برنامه 5 
ساله، متروی نیویورک با صرف 27 میلیارد دلار به پیشرفته ترین فناوری ها مجهز خواهد شد.

بخش مهمی از این بودجه صرف خرید واگن های جدیدی می شود که تعداد آنها 1025 
دستگاه عنوان شده است.

بر این اساس گفته می شود که سراسر ایستگاهها و قطارهای متروی این کلانشهر به 
نمایشگاه های دیجیتالی اطلاع رسان، سیستم های نوین امنیتی و البته امکان اتصال به شبکه 

وای فای و پورت های USB مجهز خواهند شد.
مهندسان این پروژه تنها به فضای داخل قطارها توجه نکرده و بخش مهمی از این فناوری 
های را برای فضاهای مختلف ایستگاه ها نیز در نظر گرفته اند تا مسافران بتوانند از زمانی که 
برای رسیدن قطار در اختیار دارند جهت جستجو در دنیای اینترنت آن هم با سرعت بالا 

استفاده کنند.
واگن هایی که وارد ناوگان متروی نیویورک خواهد شد درهای بزرگتری خواهند داشت تا 

بدین ترتیب فرآیند تردد مسافران سریعتر صورت گیرد.
در فاز اول این پروژه 31 ایستگاه کلیدی متروی نیویورک و در فاز بعدی نیز 170 ایستگاه 

دیگر به این فناوری های جدید مجهز خواهند شد.

با این کامیون جاده سر خود عجیب آشنا شوید

محققان ایرانی طی یک پژوهش آزمایشگاهی موفق شدند 
با بهره گیری از نانوذرات رس در فرایند تولید کاغذ، مقاومت 

کاغذ تولید شده را بهبود بخشند.
کالاهای  از  یکی  به عنوان  کاغذی  و محصولات  کاغذ   
مصرفی، جایگاه مهمی در زندگی انسان ها دارند. مقادیر 
بسیار زیادی کاغذ در آموزش، صنایع چاپ و بسته بندی به 
کار برده می شود.از طرفی این فراورده به تنهایی و بدون اضافه 
کردن مواد افزودنی، استحکام لازم و قابلیت نفوذپذیری به 
هوا، رطوبت و غیره را به شکل مطلوبی ندارد. درعین حال 
و  ماندگاری  همچون  مسائلی  با  کاغذ  تولیدکنندگان 
ازای بهبود خواص  افزودنی در  زیست تخریب پذیری مواد 
مقاومتی و ممانعتی مواجه هستند.در این راستا، مسئله  
استفاده از فناوری های جدید نظیر فناوری نانو بخش مهمی از 
تحقیقات در این حوزه را به خود اختصاص داده است.مجید 
کیائی، مجری طرح افزود: در این پژوهش اثر نانوذرات رس 
بر میزان بهبود خواص مکانیکی و فیزیکی کاغذ مورد بررسی 
قرار گرفته است. وی در خصوص مزایای استفاده از نتایج 

این طرح گفت: رس یک ماده  ارزان قیمت و بی ضرر به شمار 
می رود که استفاده از آن  جهت افزایش استحکام کاغذ هم از 
لحاظ اقتصادی و هم به لحاظ زیست محیطی مقرون به صرفه 
خواهد بود. به علاوه افزایش استحکام کاغذ افزایش ماندگاری 
و دوام آن را به دنبال خواهد داشت.کیائی افزودن نانوذرات 
رس موجب می شود پیوند بین الیاف کاغذ بیشتر شده و 
افزایش مقاومت به کشش، مقاومت به ترکیدگی و مقاومت به 
خرد شدن را در پی داشته باشد. از سوی دیگر میزان حضور 
نانوذرات باید به صورت بهینه باشد در غیر این صورت حضور 
بیش ازحد بهینه ی نانوذرات موجب کاهش مقاومت به پارگی 
خواهد شد.این محقق اظهار داشت: در تحقیق حاضر دو نوع 
خمیر کاغذ، یکی خمیر کاغذ تولید شده از کارتن های باطله 
و دیگری خمیر کاغذ NSSC تولید شده در کارخانه چوب و 
کاغذ مازندران مورد مطالعه قرار گرفته است. نانوذرات خاک 
رس در پنج سطح متفاوت به مخلوط سوسپانسیون خمیر 
کاغذ اضافه شده است. سپس از انواع مختلف خمیر کاغذ با 
درصدهای متفاوت نانوذرات رس، کاغذ تولید شده و خواص 

فیزیکی، مکانیکی و ساختار آن ها مورد ارزیابی قرار گرفته 
است.وی گفت: نتایج حاکی از آن است که افزودن مقدار 2 
درصد نانوذرات رس به خمیر کاغذ تولید شده از کارتن باطله، 
مقاومت به پارگی و مقاومت به ترکیدگی را به ترتیب به میزان 
3.7 و 8.7 درصد افزایش می دهد.  این تحقیقات حاصل 
تلاش های دکتر مجید کیا ئی -دانشیار گروه صنایع چوب و 
کاغذ دانشگاه آزاد اسلامی واحد چالوس- دکتر احمد ثمریها- 
دانش آموخته مقطع دکترای دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم 
تحقیقات تهران- و دکتر محمد فارسی- عضو هیأت علمی 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد ساری- است.

ناسا از شناسایی چهار سیاره فراخورشیدی جدید خبر داد که احتمالا در دوتای آنها امکان حیات وجود دارد.
 این کشف مهم توسط تلسکوپ فضایی کپلر صورت گرفته است. این تلسکوپ توانسته چهار سیاره صخره ای فراخورشیدی را 

که به دور یک ستاره می چرخند شناسایی کند.
این احتمال که در دو سیاره از مجموع چهار سیاره تازه کشف شده امکان ادامه حیات وجود دارد حیرت اخترشناسان را به همراه 
داشته است.  این چهار سیاره به دور یک کوتوله قرمز )ستاره ای کوچکتر و کم فروغتر از خورشید( موسوم به K2-72 می چرخند 
که در فاصله 181 سال نوری از زمین و در صورت فلکی »برج دلو« واقع شده است.  تمامی این سیارات بین 20 تا 50 درصد 
زمین بزرگی دارند و این یعنی هر کدام برای ادامه حیات کاندیداهای مستعدی به حساب می آیند.  به نظر می رسد دو سیاره از 
این مجموعه یعنی 72c-K2 و 72e-K2 در محدوده قابل سکونت ستاره K2-72 قرار دارند. این محدوده در علم اخترشناسی به 
محدوده ای اطلاق می شود که در آن وجود آب به شکل مایع دور از ذهن نیست.  البته چون این ستاره در ردیف کوتوله های قرمز 
قرار می گیرد، محدوده قابل سکونت آن نسبت به خورشید به مراتب نزدیکتر به خود ستاره است.  این چهار سیاره در فهرست 104 
سیاره فراخورشیدی قرار می گیرند که به تازگی توسط تلسکوپ فضایی کپلر شناسایی شده اند. این تلسکوپ در قالب مأموریت 
تاریخی K2 خدمات زیادی به توسعه علم اخترشناسی کرده است.  کپلر تاکنون بیش از 2300 دنیای بیگانه را از زمان پرتاب به فضا 

یعنی مارس سال 2009 شناسایی کرده است که دو سوم این تعداد سیارات فراخورشیدی محسوب می شوند.

8ماده غذایی برای کاهش فشارخون
اگر پزشکتان گفته است فشارخونتان بالاست نیازی نیست که دچار افسردگی شوید. 
کافی است به دنبال مواد غذایی موثر برای کنترل فشارخونتان باشید. با ما همراه باشید تا 

چند ماده غذایی مفید را معرفی کنیم.
در جهان امروز میلیون ها نفر از پرفشاری خون رنج می برند. فشارخون بالا یک مشکل 
سلامتی مداوم است که به نظر می رسد با ساده تر شدن دسترسی به غذاهای صنعتی، 
سرشار از چربی و پرنمک چنین شایع شده است. خبر خوب اینکه خوشبختانه مواد غذایی 
سالم زیادی وجود دارند که به کاهش فشارخون و پیشگیری از ابتلا به بیماری پرفشاری 
خون و کنترل آن کم می کنند. اگر پزشکتان گفته است فشارخونتان بالاست نیازی نیست 
که دچار افسردگی شوید. کافی است به دنبال مواد غذایی موثر برای کنترل فشارخونتان 

باشید. با ما همراه باشید تا چند ماده غذایی مفید را معرفی کنیم.
چغندر

واکنش افراد نسبت به چغندر دو حالت دارد: یا عاشق آن هستند و یا از آن بیزارند. اما 
نظر شما در خصوص طعم آن هرچه که باشد باید بدانید که این ماده غذایی برای کاهش 
فشارخون بالا و مقابله با اثرات مضر آن موثر عمل می کند. نتایج پژوهشی که در دانشگاه 
ماری کوئین لندن انجام شده و در نشریه انجمن American Heart Association به چاپ 
رسیده است نشان می دهد نیترات موجود در آب چغندر می تواند اثر مستقیم و قابل 

چشمگیری روی کنترل فشارخون داشته باشد.
سیاه گیله یا قره قاط

عنصر موثر برای کاهش فشارخون افزایش دریافت پتاسیم است و موز یکی از میوه های 
سرشار از پتاسیم محسوب می شود.

به نظر می رسد زمان آن رسیده است که این میوه نیز به طور گسترده وارد ایران شده و 
کشت شود. این میوه های کوچک نه تنها طعم شیرین و دلچسبی به سالاد میوه یا غلات 
صبحانه می دهند بلکه در عین حال سرشار از آنتی اکسیدان هایی هستند که به مقابله با 
بیماری های خطرناک مانند سرطان کمک می کنند. البته خواص قره قاط فقط به همین 
جا ختم نمی شود. این میوه همانند توت های دیگری مانند تمشک و توت فرنگی حاوی 
آنتوسیانین ها است که برای مقابله با فشارخون بالا موثر عمل می کنند. نتایج پژوهش ها 
نشان می دهند میوه های حاوی آنتوسیانین ها به افرادی که از پرفشاری خون رنج می 
برند کمک می کنند تا فشارخونشان را به طور چشمگیری کاهش دهند. بنابراین توصیه 

می کنیم شما نیز از مصرف این میوه های خوشمزه غافل نباشید.
سیب زمینی

سیب زمینی ها جزو مقاوم ترین، خوشمزه ترین و پرخاصیت ترین مواد غذایی جهان 
هستند. اما آیا می دانید که نشاسته موجود در این مواد غذایی به کاهش فشارخون کمک 
می کند و در پیشگیری از ابتلا به پرفشاری موثر است. سیب زمینی سرشار از پتاسیم 
و منیزیم است. به گفته American Heart Association این مواد معدنی به مقابله با 
پرفشاری خون کمک زیادی می کنند. متأسفانه تعداد افراد بزرگسالی که با کمبود این 
مواد معدنی به  ویژه منیزیم مواجه هستند کم نیست و احتمال ابتلا به مشکل پرفشاری 
خون با وجود این کمبود افزایش می یابد. توصیه می کنیم اگر دنبال مصرف یک میان 
وعده سالم هستید به سراغ سیب زمینی کبابی بروید. حتی می توانید مقدار اندکی کره به 

آن بزنید تا طعم بهتری بگیرد.
شیر

اکثرا زندگی مان را با شیر آغاز کرده و ادامه می دهیم. ابتدا شیر را از طریق شیر مادر 
دریافت می کنیم و سپس در طول زندگی با خرید شیر گاو و مصرف آن. البته کم نیست 
تعداد افرادی که با افزایش سن مصرف شیر را کاهش می دهند و یا بچه ها و نوجوانانی که 
لب به شیر نمی زنند. متأسفانه این کار باعث ایجاد مشکلاتی در افراد بزرگسال شده و آن ها 
را در معرض ابتلا به پرفشاری خون قرار می دهد. نتایج مطالعات نشان می دهند که مصرف 
زیاد مواد غذایی سرشار از کلسیم به خصوص محصولات لبنی کم چرب مانند ماست و شیر 

کم چرب خطر ابتلا به پرفشاری خون را به میزان چشمگیری کاهش می دهد.
غلات

نتایج مطالعات نشان می دهند که مصرف زیاد مواد غذایی سرشار از کلسیم به خصوص 
محصولات لبنی کم چرب مانند ماست و شیر کم چرب خطر ابتلا به پرفشاری خون را به 

میزان چشمگیری کاهش می دهد.
نتایج بررسی هایی که در سایت WebMD به چاپ رسیده است نشان می دهد که 
داشتن یک رژیم غذایی حاوی غلات کامل به دلیل دارا بودن فیبر زیاد به کاهش کلسترول 
و عوارض ناشی از پرفشاری خون کمک زیادی می کند. مصرف غلات روش موثری برای 
دریافت فیبر است. اما کار اصلی یافتن غلاتی سرشار از فیبر است. اکثر انواع غلات آماده 
حاوی میزان زیادی قند و فیبر اندکی هستند. بنابراین لازم است که قبل از خرید این 

محصولات غذایی ابتدا به ترکیبات آن دقت کنید.
شکلات سیاه

کمتر پیش می آید که پزشکان به بیماران خود پیشنهاد شکلات بدهند اما شکلات سیاه 
یک ماده مفید است. فلاوونوئیدهای موجود در شکلات سیاه به کاهش فشارخون بالا کمک 
می کند. بنابراین شکلات سیاه می تواند یک میان وعده سالم برای فشارخونی ها باشد. البته 
منظورمان این نیست که میزان زیادی شکلات مصرف کنید. علاوه بر این یادتان باشد که 
فلاوونوئیدهای موجود در شکلات سیاه در کنترل فشارخون موثر است و مصرف شکلات 

سفید تأثیری در این مشکل ندارد.
موز

عنصر موثر برای کاهش فشارخون افزایش دریافت پتاسیم است و موز یکی از میوه های 
سرشار از پتاسیم محسوب می شود. لازم است که بدانید موز همچنین حاوی یک میزان 
چشم گیری قند طبیعی و کالری است بنابراین نباید در مصرف آن زیاده روی کنید. توصیه 
می کنیم برش های موز را به غلات صبحانه تان اضافه کنید و یا اینکه بعد از غذا آن را به 

عنوان دسر میل کنید.
آووکادو

آووکادو روز به روز شناخته تر می شود و این شهرت مدیون اسیدهای چرب اشباع نشده 
مفیدی است که زیر پوست این میوه قرار دارد. نتایج پژوهش ها نشان می دهند که داشتن 
یک تغذیه سرشار از انواع اسیدهای چرب می تواند باعث کاهش فشارخون و خطرات 
مربوط به پرفشاری خون شود. می توانید آووکادو را به انواع غذاها، ساندویچ ها و سالادها 

اضافه کنید. بافت کرمی این میوه می تواند جایگزین مناسبی برای سس مایونز باشد.

پزشکان هشدار می دهند؛

فشار خون بالا و عدم تحرک
 ۲ فاکتور اصلی بروز سکته

مطالعات نشان می دهد بروز سکته عمدتا ناشی از فشار خون بالا و عدم تحرک بدنی 
است. 

به گزارش  مهر، محققان دانشگاه مک مستر کانادا می گویند بزرگ ترین فاکتور پرخطر 
سکته، فشار خون بالا در پی نداشتن فعالیت بدنی است.

این مطالعه نشان می دهد فشار خون بالا، تنها فاکتور پرخطر اصلی بروز سکته است که 
با مصرف دارو قابل پیشگیری است.

سکته ناشی از جریان ضعیف خون به سوی مغز منجر به مرگ سلولی می شود که علت 
اصلی مرگ و ناتوانی، بخصوص در کشورهای کم درآمد و متوسط درآمد، است.

یافته ها نشان داد 47.9 درصد سکته ها ناشی از فشارخون بالاست، در حالیکه عدم 
فعالیت فیزیکی مسبب 35.8 درصد سکته هاست.

طبق یافته های این تحقیق، رژیم غذایی نامناسب و چاقی به ترتیب عامل بروز 23.2 
درصد و 18.6 درصد سکته ها هستند. سیگار کشیدن عامل 12.4 درصد و بیماری های 
قلبی عامل 9.1 درصد بروز سکته ها هستند. همچنین دیابت منجر به 3.9 درصد، مصرف 
الکل 5.8 درصد، استرس 5.8 درصد و لیپیدها 26.8 درصد سکته ها را موجب می شوند.

این 10 فاکتور در کنار هم عامل بروز 90.7 درصد موارد سکته هستند که به گفته 
محققان در تمامی مناطق و گروه های سنی و در مردان و زنان مشابه است.

تحقیقات نشان می دهد فشار خون بالا، اصلی ترین علت بروز سکته در اسیای جنوب 
شرقی )59.6 درصد( است درحالیکه در اروپای غربی، آمریکای شمالی و استرالیا علت 
38.8 درصد سکته هاست. عدم تحرک بدنی اصلی ترین علت سکته در چین بشمار 

می اید.

پژوهشگران عنوان می کنند؛

گوشت قرمز ریسک بروز نارسایی کلیوی را 
تشدید می کند

به گفته محققان سنگاپوری، خوردن گوشت قرمز موجب افزایش احتمال بروز نارسایی 
کلیه ها می شود. 

به گزارش مهر، مصرف گوشت قرمز، بخصوص گوشت خوک، ارتباط قوی ای با افزایش 
ریسک بیماری های مجاری ادرار، بویژه از بین رفتن عملکرد عادی کلیه ها، دارد.

همچنین محققان عنوان می کنند که این ارتباط با میزان مصرف هم مرتبط است، یعنی 
هر چقدر مصرف گوشت بیشتر باشد، ریسک این خطر نیز بیشتر می شود.

دکتر وون پیوای کوه، عضو تیم تحقیق از دانشکده پزشکی دانشگاه دوک سنگاپور، در این 
باره می گوید: »یافته های ما بیانگر این موضوع است که بیماران مبتلا به نارسایی مزمن 
کلیه یا افراد نگران سلامت کلیه های خود باید مصرف پروتئین مصرفی شان را حفظ 

نمایند، اما باید از منابع پروتئین گیاهی نیز استفاده کنند.«
محققان مصرف ماهی و گوشت مرغ و ماکیان را جایگزین های بهتر گوشت قرمز 

می دانند.
سال گذشته، سازمان بهداشت جهانی در مورد ارتباط بین گوشت قرمز و ابتلا به سرطان 

هشدار داده بود.

عادات بدی که استرس تان را بیشتر می کنند
همه ی ما روزها و شاید هم هفته هایی داشته ایم که نتوانسته ایم از استرس فرار کنیم؛ چه 
در مورد کار، عشق و یا ترکیبی از همه این ها. گاهی شیوه برخورد ما با این عوامل استرس 

برانگیز می تواند تعیین کند که اوضاع بهتر می شود یا بدتر.
مصیبت سازی می کنیم

" اگر چنین شود چه؟ اگر چنان شود، چه؟ " ، اگر عادت دارید همیشه بدترین سناریوی 
ممکن را متصور شوید و هراس این " اگرها " را دارید، بدانید که به آن " مصیبت سازی " می 
گویند.  ما اغلب این کار را انجام می دهیم، چون اعتماد به دنیا نداریم که بر وفق مراد ما باشد. 
البته این تصور منصفانه ای است، اما دلیل نمی شود شروع کنیم به از خود بی خود شدن و 

پیش بینی چیزی که هنوز رخ نداده و شاید هرگز هم رخ ندهد. 
برخی افراد عادت دارند به هر چیزی عمیقا فکر کنند، یا در مورد هر چیزی که اتفاق می 
افتد با وسواس برخورد کنند که چرا اینطور شده و یا چطور می شود تغییرش داد. این افکار 

بی دلیل دچار استرس مان می کنند.
برای این که جلوی این اگرها را بگیریم، خوب است پیش از واکنش نشان دادن به چیزی 
که نگران مان کرده، فقط سه دقیقه مکث کنیم. شاید لازم باشد کاملا از آن موقعیت خارج 
شده و برای قدم زدن بیرون برویم. حتی اگر همان اول هم دچار هراس و پریشانی شدید، 
خودتان را گول بزنید و به این فکر کنید که همین الان بهترین زمان برای قدم زدن است و 

البته هیچ کار دیگری نکردن! 
با این شیوه، این سیگنال به سیستم عصبی تان ارسال می شود که با این هراس و آشفتگی 
ناگهانی و استرسی که می خواهد آزارتان دهد، به سبکی متفاوت و جدید رفتار کنید، یعنی با 

آرام و در واقعیت زمان حال ماندن.
از خواب فرار می کنیم

شاید منطقی به نظر برسد که از چند ساعت خواب مان بزنیم تا کمی بیشتر به کارهای مان 
برسیم، اما کم کردن ساعت خواب و استراحت همه چیز را بدتر می کند. تمام اتفاقاتی که در 
خواب برای بدن مان روی می دهد، برای تنظیم واکنش های التهابی و سیستم هورمونی مان 

حیاتی است. 
با کمبود خواب، هورمون استرس یا کورتیزول بالا می رود، پس اگر فکر می کنید ایده خوبی 
است که شب بیشتر بیدار بمانید و کاری که استرسش را دارید انجام دهید، در واقع روز بعدتان 

را با استرس بیشتری خواهید گذراند. 
ما در بدن مان یک الگوی فردی خاص برای نوسانات هورمون استرس داریم. این الگو به بدن 
مان می گوید که چه وقت استراحت کنیم و چه وقت بیدار باشیم. در شرایطی مانند استرس 
مزمن یا بیماری های روحی و جسمی، این الگو دچار اختلال می شود که در نتیجه می تواند 
خواب مان را بهم بزند. اگر چنین حالتی با کمبود خواب همراه شود، در چرخه ی معیوبی 

گرفتار خواهید شد که شما را خسته و فرسوده و گیج خواهد کرد.
غذاهای فوری زیاد می خوریم

بدن و مغز ما به غذاهای سالم و مغذی نیاز دارد تا درست کار کند. خوردن غذاهای آماده و 
فست فودها فقط زندگی را سخت تر و پیچیده تر می کند. غذاهایی که وقتی فرصت چندانی 
ندارید سراغ شان می روید، معمولا سالم نیستند.  قند خون ارتباط تنگاتنگی با کورتیزول 
دارد، بنابراین هر زمان که سراغ شیرینی ها می روید و انسولین تان را مختل می کنید، به بدن 
تان استرس وارد می کنید. سعی کنید کمتر از قند فرآوری شده استفاده کنید و بیشتر سراغ 

پروتئین ها، میوه ها و سبزی ها و چربی های سالم بروید.
در هر ماجرایی وسواس داریم

برخی از افراد عادت دارند به هر چیزی عمیقا فکر کنند، یا در مورد هر چیزی که اتفاق می 
افتد با وسواس برخورد می کنند که چرا اینطور شده و یا چطور می شود تغییرش داد. این 
افکار بی دلیل دچار استرس مان می کنند. برای این که به مغزمان یاد دهیم دست از این رفتار 
بردارد، می توانیم آرام باشیم تا ذهن مان از این افکار دور شده و روی بدن و تنفس تمرکز کنیم.

زیاد کافئین مصرف می کنیم
برای کسی که بی نهایت خسته  و کوفته است، کافئین آخرین پناه است. چرا؟ چون هرگز 
دنبال دلیل این خستگی و راه حل آن نمی رویم. هر چه بیشتر به کافئین پناه ببریم، دیرتر به 
رختخواب خواهیم رفت و در نتیجه فرصت کمتری برای خواب و استراحت خواهیم داشت و 

این مجددا همان چیزی است که ما را در یک چرخه معیوب گرفتار می کند.
فورا واکنش نشان می دهیم و زود قضاوت می کنیم

وقتی چیزی طبق میل مان پیش نمی رود و عصبی و بیقرار می شویم، به راحتی در معرض 
مصیبت سازی و واکنش فوری قرار می گیریم و همین واکنش استرس مان را ده برابر می 

کند. مکث کردن و پرت کردن حواس به ما کمک می کند تا موقعیت را بهتر کنترل کنیم. 
به جای واکنش فوری، چند دقیقه صبر کنید و شرایط را برآورد نمایید تا به جای اینکه 

استرس تان غیرقابل کنترل شود، بر شرایط تسلط پیدا کنید.

راهکاری برای افزایش عمر خانواده

دوست دارید چند سال زنده بمانید؟ به جز راهکارهای 
بهداشتی مثل تغذیه، ورزش و ... چه راههای دیگری برای 
افزایش عمرتان سراغ دارید؟ آیا می دانید که خانواده یکی 
از  یک  کدام  کنید  می  فکر  است؟  عمر  طول  رازهای  از 
کارکردهای خانواده عمر شما را بیشتر می کنند؟  لطفاً چند 
ثانیه به خانواده تان فکر کنید. خانواده چه چیزهایی به شما 
می دهد؟ احساس امنیت؟ مهر و عطوفت؟ عزت نفس؟ اعتماد 
به نفس؟ اصالت؟ هویت؟ تکیه گاه داشتن؟ آیا تا به حال در 
این مورد مطلبی را خوانده یا شنیده اید که خانواده به افزایش 
عمر هم کمک می کند؟ فکر می کنید خانواده چه رازهایی 

برای این همه کارکرد مثبت و متنوع دارد؟ 
به خانواده تان نیکی کنید

همه ما دوست داریم که از دیگران و به خصوص خانواده 
مان خوبی ببینیم. دریافت کردن خوبی و نیکی از خانواده 
باعث می شود که ما احساس هویت ، اصالت، امنیت، عشق، 
ارزشمند بودن و مهم بودن بکنیم و این موجب می شود که 
فکر کنیم ما به عنوان دریافت کننده نیکی بیشتر از فرستنده 
های آن از آن سود می بریم. و شاید به همین دلیل است که 
اکثر اوقات ترجیح می دهیم دریافت کننده نیکی خانواده مان 
باشیم تا فرستنده آن.   اما در پشت ظاهر این موضوع رازی 
وجود دارد که حتم دارم اگر بدانید موضع خود را درباره نیکی 
کردن تغییر می دهید: »کسانی که به خانواده شان خوبی می 
کنند، بیشتر هم عمر می کنند«. حالا که نیکی کردن را به 
عنوان یکی از رازهای کارکردهای مهم خانواده از جمله طول 
عمر خودتان شناختید، بد نیست که به طور خلاصه گریزی 

هم به ساز و کار این کارکرد بزنیم. 
نیکی به خانواده چگونه به افزایش عمر کمک می کند؟ 

گفتگو کردن لازمه نیکی کردن است. اگر شما بتوانید با هر 
یک از اعضای خانواده تان به شکل مناسب گفتگو کنید در 
واقع زمینه ای را فراهم می کنید که آنها عواطف و نیازهایشان 

را با شما در میان بگذارند.
حتماً شنیده اید که می گویند »بعضی آدم ها دل بزرگی 
دارند«. افرادی که به خانواده شان نیکی می کنند یکی از 
مصادیق بارز این جمله هستند. این افراد لغزش های بقیه 
اعضای خانواده شان را زودتر می بخشند، اهل رقابت سالم با 
اعضای خانواده خود هستند و از حسادت  دوری می کنند، 

از موفقیت های خانواده شان خوشحال می شوند، اعضای 
خانواده شان را همان طور که هستند می پذیرند و برای تغییر 
دادن آنها بیخودی انرژی مصرف نمی کنند، از زندگی شان 

راضی تر هستند و برای زندگی شان معنی پیدا کرده اند. 
این ویژگی ها و ویژگی های خوب دیگری که در وجودشان 
نهادینه کرده اند، باعث می شود که آنها اعصاب راحت تر و آرام 
تری داشته باشند، قرص خواب کمتری مصرف کنند، روابط 
عمومی بهتری با خانواده شان داشته باشند، سالمتر بمانند و 
در نتیجه بیشتر عمر کنند. به علاوه از آنجا که نیکی مسری 
است، نیکی کردن های این آدم ها باعث می شود تا بقیه 
اعضای خانواده هم بهتر رفتار کنند و فضای خانواده به سمت 
نیکی سوق پیدا کند. وقتی چنین اتمسفر مثبتی بر خانواده 
حاکم می شود، اعضاء بیشتر از هم حمایت می کنند. و همان 
طور که می دانید، احساس حمایت نقش زیادی در سلامتی 

و طول عمر دارد. 
جریان  به  مان  خانواده  در  را  کردن  نیکی  چطور 

بیندازیم؟ 
یک لبخند، یک نگاه مهربان، یک نوازش گرم، یک آغوش 
باز، یک نان داغ، یک شاخه گل، یک کلمه محبت آمیز، همه 
اینها مصادیق ساده نیکی کردن به خانواده هستند. برای نیکی 
کردن به خانواده نیازی به صرف هزینه مادی گزاف نیست. 
کافی است که در وقت مناسب، در جای مناسبی باشید. اگر 
می خواهید سلسله جنبان نیکی در خانواده تان باشید و با این 
کار به سلامتی و عمر خودتان هم اضافه کنید راهکارهای زیر 

را امتحان کنید: 
نامشروط دوست بدارید

 وقتی شما با شرط و شروط اعضای خانواده تان را دوست 
می دارید دست و پای خودتان را برای نیکی کردن می بندید. 
برای مثال اگر توقع دارید که در برابر هر کار خوب شما بقیه 
هم یک خوبی در حقتان بکنند، نمی توانید مدت زیادی به 

نیکی کردنتان ادامه بدهید و خیلی زود جا می زنید.
قدردان باشید

یکی از معضلاتی که چرخه نیکی کردن شما را با مانع 
مواجه می کند قدردانی نکردن دیگران از محبت شما است. 
پس اگر می خواهید یک پویش خانوادگی درست و  حسابی 
برای ترویج نیکی کردن در خانواده تان راه بیندازید از خودتان 

شروع کنید: کمترین محبت های اعضای خانواده تان را مهم 
بشمارید و از آنها سپاسگزاری  کنید. 

روحیات اعضای خانواده تان را بشناسید
اگر شما برای مثال روحیه خواهرتان را بشناسید، بهتر می 
توانید او را بفهمید و در نتیجه بهتر می توانید به نیازهای او 

توجه نشان بدهید. 
احترام بگذارید

یک لبخند، یک نگاه مهربان، یک نوازش گرم، یک آغوش 
باز، یک نان داغ، یک شاخه گل، یک کلمه محبت آمیز، همه 

اینها مصادیق ساده نیکی کردن به خانواده هستند
 احترام، محور اصلی هر نوع نیکی است. اگر احترام نباشد 
بزرگترین نیکی های شما هم به چشم اعضای خانواده تان 

نخواهند آمد.  
حمایت کنید

یکی از جلوه های مهم نیکی کردن، حمایت کردن از 
اعضای خانواده در مواقع نیاز است. برای مثال می توانید از 
اعضای خانواده تان حمایت مالی بکنید. حمایت های عاطفی، 
حمایت از آبرو و وجهه اجتماعی، و همدلی کردن هم شکل 
های دیگری از حمایت هستند که شما می توانید نسبت به 

اعضای خانواده تان ابراز کنید. 
قواعد مذاکره را یاد بگیرید

گفتگو کردن   لازمه نیکی کردن است. اگر شما بتوانید با 
هر یک از اعضای خانواده تان به شکل مناسب گفتگو کنید، در 
واقع زمینه ای را فراهم کرده اید که آنها عواطف و نیازهایشان 
را با شما در میان بگذارند. به این ترتیب هم شما از نیازهای 
آنها بیشتر آگاه خواهید شد و هم از ریشه دواندن دلخوری ها 
که مانع جریان نیکی در وجود شما و خانواده تان می شوند 

پیشگیری می کنید. 
سخن پایانی

شاید حالا که از رابطه نیکی کردن به خانواده با طول عمر 
بیشتر آگاه شدید، این حدیث امام جعفر صادق علیه السلام 
را کمی بهتر درک کنید که فرموده اند: »هر کس به خانواده 
اش نیکی کند، عمرش طولانی می شود 1«. بعید نیست که با 
پیشرفت علم، رازهای بیشتری از حکمت این سخن گهربار بر 

ما آشکار شود. نیکی هایتان مستدام و عمرتان برقرار!
 پی نوشت:  1.کافی. ج 2. ص 105. ح 11. 



اجتماعی 6

تجاری سازی علوم انسانی
چالشها و راهکارها

علوم انسانی را می توان بستر سایر علوم دانست. لذا قبل از 
علوم فنی و علوم تجربی باید بستر توسعه توسط علوم انسانی 
فراهم شود. اگر چه تولید علم در حوزه علوم انسانی می تواند 
شرط لازم برای توسعه سایر علوم محسوب شود ولی کافی 
نیست. در واقع، تا زمانیکه علوم انسانی از بند و حصار کاغذی مقاله ها و پایان نامه ها خارج 
نشده و بصورت ملموس در جامعه جاری و ساری نگردد و مشکلات اجتماعی، اقتصادی، 
فرهنگی و ... مردم را حل نکند نمی تواند موثر باشد. چند سالی است که کاربردی سازی علوم 
انسانی، بعنوان یکی از دغدغه های مسئولین نظام بویژه مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( 
بوده است و ایشان بر ضرورت تلاش جدی مسئولان برای تحول در علوم انسانی و کاربردی 

سازی آن تأکید نموده اند. 
امروزه تجاری سازی علوم انسانی و استفاده از فناوریهای نرم در صنایع فرهنگی و خلاق، 
بخش قابل توجهی از تولید ناخالص ملی کشورهای توسعه یافته صنعتی را تشکیل می دهد. 
کشور ایران اسلامی با داشتن تمدن باستانی بیش از 5000 سال و ظرفیتهای عظیم فرهنگی، 
هنری در حوزه علوم انسانی و اسلامی می تواند بسیار فعال تر عمل نماید تا پس از به فعلیت 
درآوردن ظرفیتهای بالقوه دانشگاهی و حوزوی کشور، زمینه تجاری سازی طرح های نوآورانه 
و فناورانه حوزه علوم انسانی و اسلامی را فراهم نماید. اما با وجود پیشرفتهای نسبتا خوبی 
که در حوزه های تجاری سازی طرح های نوآورانه فنی و مهندسی داشته ایم ولی متأسفانه 

تجاری سازی طرح های علوم انسانی در کشور مغفول مانده است.
در یک تعریف، کاربردی کردن علوم انسانی یعنی فناورانه ساختن آن؛ یعنی علوم انسانی به 
طریقی حرکت کند که به حل مسأله ناظر باشد و به یک نیازی از نیازهای جامعه پاسخ دهد. 
ما به علوم انسانی ظلم کرده ایم وقتی فکر نکردیم که  مثلا دانش روانشناسی چقدر می تواند 
به حل مشکل اعتیاد یا به تثبیت بنیان خانواده و بهتر زیستن کمک کند. یا به طور قطع، 
بخش عظیمی از آمار فاجعه بار طلاق، ناشی از فقدان مهارت های زندگی زناشویی است که 

همگی می توانند با تجاری سازی صحیح علوم انسانی انجام شود.
درخصوص مشکلات تجاری سازی طرح های حوزه علوم انسانی می توان گفت که هنوز در 
جامعه ما ایمان و باور قلبی وجود ندارد که می توان طرح های نوآورانه علوم انسانی را تجاری 
سازی کرد و از این طریق درامدزایی داشت. هنوزبرداشت و درک درستی از کاربردی سازی 

و تجاری سازی در حوزه علوم انسانی  وجود ندارد.
هنوز بسیاری از افراد اعم از بخش خصوصی یا دولتی فکر می کنند فعالیتهای فرهنگی، هنری 
و قرآنی فقط هزینه زا هستند و باید این طرح ها به صورت غیر انتفاعی و خیریه اجرایی شوند. 
این افراد مبنا را بر عدم وجود منفعت اقتصادی در تجاری سازی طرح های علوم انسانی می 
گذارند که مبنای صحیحی نیست. مرکز رشد علوم انسانی پارک علم و فناوری استان قم پس 
از سه سال و نیم فعالیت در حوزه حمایت از تجاری سازی طرح های نوآورانه علوم انسانی با 
داشتن 20 واحد فناور عضو ثابت کرده است که صنایع فرهنگی نیز می توانند ارزش افزوده 

ایجاد کنند و سودآوری خوبی داشته باشند.
یکی از اقداماتی که می توان برای رفع مشکلات فعلی انجام داد فرهنگ سازی است و باید 
این فرهنگ سازی ابتدا از خانواده ها، آموزش و پرورش و سپس آموزش عالی آغاز شود. در 
واقع، عبور هر چه سریعتر دانشگاه های کشور از نسل اول)دانشگاه آموزش محور( و نسل 
دوم)دانشگاه پژوهش محور( و تبدیل شدن به دانشگاه های نسل سوم)دانشگاه کارآفرین یا 
فناور محور( می تواند در ایجاد فرهنگ فناوری در جامعه موثر باشد. این فرهنگ سازی می 
تواند نگرانی خیلی از دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی درزمینه درآمد زایی حوزه 

علوم انسانی را برطرف کند. چرا که این رشته، علاوه بر درآمدزا بودن، اشتغال زا نیز هست.
یکی از مشکلات اساسی دیگر عدم وجود زیرساختهای قانونی و حقوقی برای توسعه و 
حمایت از طرح های نوآورانه علوم انسانی است. امروزه عدم امکان ثبت مالکیت فکری طرح 
های علوم انسانی، نوآوری آنها را به مخاطره انداخته و صاحبین طرح های نوآورانه این 
حوزه را نگران کرده است. همچنین عدم تعریف شاخصه های نوآوری و تشخیص صلاحیت 
موسسات و شرکتهای دانش بنیان در حوزه علوم انسانی یا بکارگیری تعاریف و شاخصه 
های فنی- مهندسی برای شرکتها و موسسات علوم انسانی، مشکلات فراوانی را برای اینگونه 

موسسات فرهنگی، هنری و قرآنی دانش بنیان ایجاد کرده است.
البته اخیرا تلاشهایی توسط مرکز رشد علوم انسانی پارک علم و فناوری استان قم با همکاری 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و ستاد توسعه فناوریهای نرم معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری برای حل مشکلات مذکور انجام شده است ولی کافی نیست و بایستی حداقل 
به همان میزان که به حوزه فنی- مهندسی اهمیت داده می شود به حوزه علوم انسانی نیز 

توجه شود.
امید است با عزم و هماهنگی ملی میان دستگاههای ذیربط در حوزه علوم انسانی و فناوریهای 
نرم، بتوانیم برای حل مشکلات فعلی تجاری سازی این حوزه گام برداشته و به رونق اقتصاد 

دانش بنان از طریق توسعه صنایع فرهنگی کمک نماییم.
 مدیر مرکز رشد علوم انسانی پارک علم و فناوری استان قم

امیرآبادی فراهانی نماینده قم:

سود حاصل از مبلمان تولیدی قم
 باید عاید این استان شود 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به خام فروشی در بحث مبلمان تولیدی 
قم، گفت: سود حاصل از تولید مبلمان باید عاید این استان شود. 

احمد امیرآبادی فراهانی عصر دوشنبه در هشتمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
قم در تالار امام جواد)ع( استانداری اظهار داشت: برغم رونق خوب صنعت مبلمان سازی در 
قم ولی در این زمینه خام فروشی صورت می گیرد و با وجود تولید و ساخت این محصول 
در استان شاهد فروش و عرضه آن در تهران هستیم.وی افزود: فارغ از اشتغال زایی و کسب 
و کار خوبی که به واسطه وجود این صنعت در قم ایجاد شده، باید کار فروش آن نیز در 
داخل این استان صورت گیرد.عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی هم چنین با اشاره به 
مساله خام فروشی نفت در کشور، افزایش پایه مالیاتی به جای نرخ مالیاتی را راهکار موثری 
برای جلوگیری از این معضل عنوان و بر ضرورت اهتمام ویژه مجلس و دولت برای تحقق 
این امر تاکید کرد.امیر آبادی با اشاره به نقش اصناف در این زمینه، افزود: بخش عمده ای 
از تسهیلات بانکی به بخش های خدماتی ارائه می شود و اصناف نیز به عنوان جزیی از این 
بخش مشمول این تسهیلات می شوند و علاوه بر آن پایین ترین نرخ پرداخت مالیاتی و 
همچنین بیشترین درصد فرار مالیاتی متعلق به اصناف است.وی در ادامه، با تاکید بر پیگیری 
مشکلات اتحادیه های صنفی مستقر در قم، افزود: به غیر از مبلمان در مورد برخی از کالاها و 
برندهای دیگر نظیر سوهان و حلوا که متعلق به قم است نیز باید با برپایی نمایشگاه در ابتدای 
آزادراه قم - تهران به عنوان مهمترین مرکز مواصلاتی کشور، زمینه رونق و شکوفایی این 
صنایع و محصولات بومی و محلی را فراهم کنیم.وی هم چنین تبیین راهکارهای مختلف 
برای عملی کردن اقتصاد مقاومتی را از مهمترین هدف های جلسه های ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی ذکر کرد و با تاکید بر اینکه همه دستگاه ها باید این موضوع را در تنظیم 
گزارش های خود جهت ارائه در این جلسه مدنظر قرار دهند، افزود: از این پس مباحث در 

مورد اقتصاد مقاومتی باید عملیاتی شود.

مدیر ساخت و توسعه راه های استان قم  خبرداد:

آغاز عملیات اجرایی طرح توسعه 
محور قم - آوه 

مدیر ساخت و توسعه راه های اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: طرح احداث باند 
دوم قطعه سه محور قم - آوه به طول 7 کیلومتر و انعقاد قراردادی بالغ بر 55 میلیارد ریال 

اجرایی شد. 
عباس فراهانی روز سه شنبه در گفت و گویی افزود: هزینه اجرای این طرح از محل اعتبارات 
سفر رهبر معظم انقلاب به قم تامین شده است.وی گفت: با توجه به وضعیت ترافیکی محور 
قم - جعفریه - آوه و به منظور افزایش ضریب ایمنی و تسهیل آمد و شد، طرح توسعه این 
محور از مدت ها قبل در دستور کار قرار گرفت که طی سال گذشته طرح چهار خطه شدن 
قطعه یک آن به طول 10 کیلومتر، مورد بهره برداری قرار گرفت.وی به اجرای طرح توسعه 
در دیگر قطعه های محور قم - جعفریه - آوه اشاره کرد و افزود: عملیات اجرایی دو، از سال 

گذشته آغاز شد و در حال حاضر از پیشرفت فیزیکی 80 درصدی برخوردار است.
فراهانی، طول قطعه دو را 8 کیلومتر عنوان کرد و گفت: از نیمه تیرماه سال جاری نیز عملیات 
اجرایی طرح توسعه این محور در قطعه سه به طول 7 کیلومتر آغاز شده است که امیدواریم 

این طرح طی مدت یک سال به بهره برداری برسد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم  :

8درصد تخم مرغ کشور در استان قم 
تولید می شود

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم  گفت : 6 درصد گوشت قرمز و 8 درصد تخم مرغ 
کشور در استان قم تولید می شود که 60 تا 80 درصد آن مازاد نیاز استان است.

محمدرضا طلایی با تأکید بر استقرار صنایع تبدیلی و تکمیلی در حاشیه روستاها و برنامه های 
این سازمان برای تحقق این هدف، افزود: توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی در حاشیه روستاها 
موجب اشتغال، رونق و رشد اقتصادی کشور است و حرکتی جدی در راستای تحقق اقتصاد 
مقاومتی است.طلایی در بخش پایانی سخنان خود به اهمیت تولید دانه های روغنی اشاره 
کرد و گفت: در سال گذشته 350 هکتار از سطح زیر کشت استان به کلزا اختصاص داشت 
که در سال جدید به حدود هزار هکتار افزایش پیدا کرده و از تولید 400 تن در سال گذشته 
به 1800 تن در سال جاری رسیده است که این میزان توسط شرکت غله با قیمت تضمینی 

2560 تومان خریداری شده است.

وب سایت های  از  گونه ای  اجتماعی  شبکه های   
اینترنتی هستند که افراد، گروه ها و سازمان ها، در آن ها 
پیرامون یک یا چند ویژگی مشترک گردهم می آیند 
و اطلاعات، مطالب و محتواهای خود را با یکدیگر به 
اشتراک می گذارند. با ظهور و بروز فناوری های جدید 
اجتماعی  وب مثل وب2 و وب معنایی، شبکه های 
که مبتنی بر تعامل کاربران در ارتباط گیری، تولید و 
اشتراک گذاری محتوا هستند به وجود آمدند، تا جایی که 
اجتماعی  شبکه های  معروف ترین  کاربران  مجموع 

اینترنت به بیشتر از یک میلیارد کاربر رسیده  است. 
شبکه های  شکل گیری  پیشینه   و  ماهیت  در   
اجتماعی اینترنتی، نقل قول ها و اظهارنظرهای بسیار 
متفاوتی وجود دارد؛ برخی ظهور و بروز این شبکه ها 
را کاملا طبیعی و در راستای تحول موضوع ارتباطات 
و اطلاع رسانی می شمارند، اما بسیاری نیز بر این باورند 
که در پس پرده  راه اندازی این شبکه ها، خصوصا ازسوی 
ایالات متحده آمریکا، منافع اقتصادی، تجاری، سیاسی و 

امنیتی فراوانی وجود دارد. 
کارکردهای شبکه های اجتماعی 

در هر کشور و هر جامعه ای، متناسب با فرهنگ، 
تعاملات اجتماعی و فعالیت های سیاسی و اقتصادی، 
کارکردهای شبکه های اجتماعی با هم متفاوت است، 
اما برخی کارکردهای شبکه ای در تمامی جوامع با هم 
مشترک است. مهم ترین کارکرد شبکه های اجتماعی 
 )Community( ارتباطی  دسته های  و  گروه ها  ایجاد 
پیرامون ویژگی یا ویژگی های خاص است؛ همچنین 
کارکردهای اقتصادی، مبتنی بر بازاریابی اجتماعی نیز از 
دیگر کارکردهای این شبکه ها است. کارکرد دیگری که 
برای این شبکه ها متصور است، کارکرد سیاسی است؛ 
ایجاد کمپین های سیاسی، فعالیت های دسته ها، گروه ها 
و افراد سیاسی در یک فضای اجتماعی اینترنتی، از 

کارکردهای شبکه های اجتماعی است. 
کارکرد سیاسی 

البته کارکرد سیاسی این شبکه ها مورد سوءاستفاده  
قدرت های استکباری قرار گرفته  است؛ به نحوی که 
با طراحی اقدامات تبلیغاتی و رسانه ای، از وب سایت 
شبکه های اجتماعی به عنوان ابزاری برای ایجاد آشوب 
و بلوا، جنگ روانی و دخالت در امور مختلف کشورهای 
و  آمریکا  خصمانه  اقدامات  می کنند.  استفاده  آزاد 
سرویس های جاسوسی و اطلاعاتی سیا و موساد در 
که  اجتماعی  شبکه های  فضای  در  اخیر  سال های 
ایرانی ها از آن استفاده می کنند، از این دست محسوب 

می شوند. 
 شبکه های اجتماعی و حریم خصوصی 

 حریم خصوصی و محرمانگی اطلاعات شخصی، 
یکی از مهم ترین و جنجالی ترین مباحثی است که از 
ابتدای همگانی شدن اینترنت و بعدتر با ظهور و بروز 
شبکه های اجتماعی وجود داشته  است. تقریبا هیچ کسی 
پیدا نمی شود که بخواهد اطلاعات شخصیِ فردی و 
خانوادگی خود را به راحتی در اختیار دیگران بگذارد. 
 Privacy( محرمانگی  سیاست  غربی،  کشورهای  در 
Policy( یکی از ارکان کاربری اینترنت است، به نحوی 
که قوانین و مقررات موضوعه ایجاب می کند که در 
تعامل بین وب سایت ها، خدمات دهندگان اینترنتی و 
کاربران، ضمن تعریف سیاست محرمانگی، این امر به نحو 
مطلوبی در وب سایت خدمات دهنده به رؤیت کاربر 
رسیده، حقوق و تکالیف وی یادآوری گردد. براساس 

سیاست محرمانگی، خدمات دهندگان و کاربران توافق 
می کنند که چه اطلاعاتی از آنان به نمایش درآید یا به 
هر نحو مورد استفاده قرار گیرد. اگر به هر شکل دیگری، 
خارج از توافقنامه  محرمانگی، اطلاعات کاربران مورد 
سوءاستفاده قرار گیرد، کاربران امکان اقامه  دعوی و طرح 
شکایت را علیه وب سایت خدمات دهنده خواهند داشت. 
معمولا در شبکه های اجتماعی، جزئی ترین اطلاعات 
کاربران نیز قابل دریافت و انتشار است؛ علاقه مندی ها، 
ارتباطات  خانوادگی،  ارتباطات  تحصیلات،  میزان 
دوستانه، شغل، محل زندگی، محل تحصیل و محل 
تولد و بسیاری از جزئیات دیگر مورد سؤال قرار می گیرد. 

 شبکه های اجتماعی و کاربران ایرانی 
اگرچه برخی از شبکه های اجتماعی خارجی، باتوجه 
به قوانین و مقررات جمهوری اسلامی ایران و فعالیت های 
مجرمانه ای که در فضای آن سایت ها صورت می گیرد، 

خارج از دسترسی عادی قرار دارند، اما به هر حال بخشی 
از کاربران ایرانی در این شبکه ها عضویت داشته و دارند. 
بررسی ها نشان می دهد که حضور بسیاری از کاربران 
ایرانی در فضای شبکه های اجتماعی، با مخاطراتی در 
رابطه با تهدید حریم خصوصی آنان مواجه است. باید 
این حقیقت را پذیرفت که مهم ترین چالش شبکه های 
اجتماعی اینترنتی، موضوع »اعتماد« به مخاطب یا 
کسانی است که در فهرست دوستان شما قرار می گیرند. 
مطالعه  سبک کاربری کاربران ایرانی، نشان می دهد که 
معمولا کاربران درخواست سایر کاربران برای دوستی 
را به راحتی می پذیرند؛ این درحالی است که به طور 
صورت  دوستیابی  اجتماعی  شبکه های  در  معمول، 
نمی پذیرد و تنها دوستان و آشنایان در فضای واقعی، در 
این فضا نیز نسبت به اتصال و اشتراک گذاری اطلاعات و 

محتوا اقدام می کنند. 

 نکات مهم امنیتی در شبکه های اجتماعی 
مهم ترین  از  یکی  باشید:  هویت  جعل  مراقب 
موضوع  می کند،  تهدید  را  کاربران  که  موضوعاتی 
جعل هویت است. به خصوص در زمانی که کاربر در 
زمینه ای جزو افراد سرشناس و شناخته  شده باشد. 
درصورتی که در حیطه  کسب و کار یا حوزه  اجتماعی 
خود فرد سرشناسی هستید، ممکن است افراد دیگری 
با سوءاستفاده از محتواها و اطلاعاتی که شما به صورت 
عمومی به اشتراک گذاشته اید، با نام و هویت جعلی 
شما و با راه اندازی صفحات مشابه، دست به اخاذی، 
کلاهبرداری و سایر اقدامات مجرمانه بزنندد. اسرار ملی 
و سازمانی را افشاء نکنید: سازمان، شرکت یا مؤسسه ای 
که در آن کار می کنید، قطعا اطلاعاتی را در اختیار شما 
می گذارد که انتظار دارد شما آن ها را به صورت محرمانه 
نزد خود نگه دارید. برخی از شبکه های اجتماعی نیز 
طوری طراحی شده اند که ناخواسته افراد را به ورطه  
جاسوسی می کشانند. برای مثال برخی شبکه های 
نشان  و  نام  افراد  که  جانمایی  بر  مبتنی  اجتماعی 
خیابان ها، اماکن و مراکز مهم و حساس را به اشتراک 
می گذارند، عملا کارکرد جاسوسی دارند و به راحتی 
این امکان را به دشمن می دهند که به اطلاعات مکانی 
مراکز مهم، حساس و حیاتی، بدون کمترین زحمتی 
و  رایانه ای  کرم های  مراقب  باشد.  داشته  دسترسی 
تروجان ها باشید: برخی از خدمات شبکه های اجتماعی 
رایانه ای  کرم های  خود  دل  در  اپلیکیشن ها،  مثل 
فضای  در  بنابراین  می دهند؛  انتشار  را  تروجان ها  و 
شبکه های اجتماعی، به هر خدمتی که ازسوی کاربران 
دیگر به شما پیشنهاد می شود، اعتماد نکنید. توافقنامه  
محرمانگی اطلاعات را مطالعه کنید: با مطالعه  توافقنامه  
سیاست های محرمانگی، متوجه خواهید شد که کدام 
دسته از اطلاعاتی که شما در شبکه های اجتماعی به 
اشتراک می گذارید، ممکن است درمعرض خطر قرار 
گیرد. این کار به شما کمک می کند که با دقت بیشتری 
از این شبکه ها استفاده کنید. به هر ناشناسی اعتماد 
نکنید: فضای شبکه های اجتماعی مملو از کاربرانی 
است که با هویت های جعلی و برای مقاصد خاص مثل 
کلاهبرداری، اشاعه  فحشاء و سایر اقدامات غیرقانونی و 
مجرمانه نسبت به ارتباط گیری با کاربران اقدام می کنند؛ 
از این رو از پذیرفتن افرادی که با هویت، تصاویر و طرح 
مطالب اغواکننده، سعی در ارتباط گیری و افزودن شما 
به فهرست دوستان یا علاقه مندان صفحه  خود را دارند، 

اجتناب کنید. 

نگاهی به کارکردهای شبکه های اجتماعی در میان مردم 

از دنیای مجـازی تا واقعیت 

چهار شنبه سی ام تیر 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4053

فرمانده انتظامی استان قم :

پلیس نماد حکومت و قانون گرایی است 

فرمانده انتظامی استان قم نقش نیروی انتظامی را در تأمین امنیت و برقراری احساس امنیت 
در بین مردم بسیار مهم و انکارناپذیر دانست و گفت: پلیس نماد حکومت و قانون گرایی است. 
سردار کاظم مجتبایی هدف اساسی از تشکیل سازمان گسترده ای همچون نیروی انتظامی 
را استقرار نظم و امنیت و تأمین آسایش عمومی و فردی دانست و اظهارداشت:تجربه همیشگی 
ثابت کرده هنگامی که پلیس در این بعد موفق باشد در ابعاد دیگر و سایر ماموریت ها نیز به 

سهولت موفق خواهد بود. 
وی افزود:در جوامع سازمان یافته وجود نظم و امنیت اجتماعی اساسی ترین عامل توسعه و 
رشد فرهنگی، سیاسی و اجتماعی به شمار می رود که بدون رعایت آزادی های فردی تحقق آن 
امکان پذیر نیست.  فرمانده انتظامی استان با بیان اینکه توسعه در هر کشوری مبتنی بر وجود 
امنیت اجتماعی است، تصریح کرد: امنیت اجتماعی نیز به وجود امنیت در ابعاد دیگر وابسته 
بوده که اساس آن امنیت حقوق فردی و اجتماعی است.  وی گفت:امنیت و نظم، لازم و ملزوم 
یکدیگرند به طوری که جامعه بدون نظم اجتماعی فاقد امنیت خواهد بود و فقدان امنیت نیز 
حاکی از عدم وجود نظام اجتماعی مقتدر است.  سردار مجتبایی ادامه داد:نقش نیروهای پلیس 
در تأمین امنیت و برقراری احساس امنیت در بین مردم نقش بسیار مهم و انکارناپذیر است، 
محافظت از اجتماع، کمک به مردم و ایجاد اطمینان قلبی در مردم و نیز اقدامات پیشگیرانه 
از وقوع جرم و از همه مهمتر اجرای صحیح قانون از وظایف عمومی این نیرو است.  فرمانده 
انتظامی استان قم با بیان اینکه پلیس نماد حکومت و قانون گرایی است، گفت:نیروی انتظامی 
نهاد حفظ امنیت و آرامش مردم است، اگر نهاد حاکمیت در یک طرف و مردم در طرف دیگر 
باشند، نیروی انتظامی مابین این دو بوده که می تواند با یک برنامه ریزی دقیق و مشارکت 

مردمی به راحتی در تامین امنیت موفق باشد.

رئیس پلیس آگاهی استان  قم خبرداد:

دستگیری یک سارق حرفه ای منزل  در قم
رئیس پلیس آگاهی استان با اشاره به دستگیری یک سارق حرفه ای منزل، گفت: نامبرده 

پس از آزادی از زندان با تکرار رفتار گذشته به 6منزل در قم دستبرد زده بود. 
سرهنگ احمد کرمیدر گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: در پی وقوع 
چندین فقره سرقت منزل در استان قم، با توجه به شیوه سرقت و جغرافیای جرم، بومی بودن 
سارق متصور بود، بنابراین موضوع در دستور کار تیم مبارزه باسرقت پلیس آگاهی استان قرار 
گرفت.  وی گفت: سرقت از منازلی که معمولاً  در بافت قدیمی شهر قرار داشتند، نحوه ورود 
سارق و یا سارقان و بررسی های میدانی سرانجام ظن مأموران به یک سارق حرفه ای که به 

تازگی از زندان آزاد شده و در محدوده یک منزل سرقت شده سکونت داشت را برانگیخت. 
رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود:با تحت نظر قرار دادن نامبرده این ظن به یقین تبدیل و با 
یک اقدام غافلگیرانه متهم دستگیر شد.  سرهنگ کرمی گفت:از منزل وی اموال مسروقه متعلق 
به مالباختگان کشف و در تحقیقات، نامبرده به 6فقره سرقت منزل اعتراف که پس از تحویل به 
مرجع قضایی با صدور قرار قانونی روانه زندان شد.  رئیس پلیس آگاهی استان قم ضمن هشدار 
به شهروندان در خصوص نصب حفاظ مناسب و دیگر عوامل بازدارنده برای منزل، از طلافروشان 

نیز خواست از خرید طلا بدون کاغذ خرید خودداری کنند.

حمید رضا فرج 
شوشتری   *

 فرمانده انتظامی استان هرمزگان از شناسایی و انهدام یک 
باند بزرگ از قاچاقچیان کالا و ارز و کشف محموله های قاچاق 
190 میلیارد تومانی در استان خبر داد و گفت: این کشفیات، 

بزرگترین محموله قاچاق پس از انقلاب است. 
سردارعزیزاله ملکی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس، گفت: در اجرای فرامین مقام معظم رهبری)مدظله 
العالی(، تدابیر فرمانده ناجا و تشکیل قرارگاه مرکزی مبارزه 
با قاچاق ، برخورد قاطع با باندها و شبکه های سازمان یافته 
قاچاق کالا و ارز به صورت ویژه در دستور کار این فرماندهی قرار 
گرفت. وی از کشف بزرگترین محموله قاچاق پس از انقلاب 
اسلامی و انهدام یک باند بزرگ از قاچاقچیان کالا در استان 
خبر داد و افزود: در این راستا طی چندین ماه اقدامات اطلاعاتی 
، مراقبت های ویژه و با تلاش های شبانه روزی و فعالیت بی 
وقفه کارکنان انتظامی استان چندین شرکت کاغذی مهم وارد 
کننده کالا تحت نظر اطلاعاتی قرار گرفته و یکی از شبکه های 
مهم قاچاق که با شیوه های مختلف از جمله جعل اسناد، اقدام 
به قاچاق کالا به صورت کلان می کرد طی دو مرحله شناسایی 
شد. فرمانده انتظامی استان هرمزگان، افزود: در مرحله اول 11 

دستگاه کانتینر حامل لوازم خانگی و ظروف قاچاق از قاچاقچیان 
در قالب جعل اسناد توقیف که با ادامه تحقیقات ویژه 210 
دستگاه کانتینر قاچاق با محموله های لوازم خانگی ، ظروف 
شیشه ای ، اسباب بازی و لوازم خودرو شناسایی و تعداد زیادی 
اسناد و مدارک جعلی و پلمپ های غیر قانونی کشف شد. سردار 
ملکی تصریح کرد: تعدادی از قاچاقچیان قصد خروج از کشور 
را داشتند که با اقدامات به موقع ماموران انتظامی و هماهنگی 
و کمک موثر مراجع قضائی، 17 نفر از صاحبان محموله های 
قاچاق که حدود 190 میلیارد تومان این محموله ارزش گذاری 
شده است، دستگیر شدند. وی خاطرنشان کرد: مهره اصلی این 
باند قاچاق با نام "م - ف" 50 ساله که در بازار تهران  اسباب 
بازی فروشی داشت با وارد کردن اسباب بازی به صورت عمده 
اقدام به قاچاق ظروف کریستال و سایر اجناس کرده بود؛ این 
فرد به عنوان مهره اصلی این باند بزرگ قاچاق کالا دستگیر 
شد. فرمانده انتظامی هرمزگان خاطر نشان کرد : همچنین 23 
نفر از عوامل مرتبط با این شبکه که از سازمان های متعدد در 
سطح کشور هستند، شناسایی و اقدامات قانونی از طریق مراجع 

قضائی و انتظامی در حال پیگیری به صورت ویژه است.

فرمانده انتظامی شهرستان یزد گفت: پلیس یزد یک سارق حرفه ای منزل را با 40 فقره 
سرقت شناسایی و دستگیر کرد. 

سرهنگ منوچهرنصیری  اظهارداشت: چندی پیش سرقت های متعدد از منازل شهروندان 
به پلیس گزارش و بررسی موضوع به ماموران کلانتری 16 "سیدجعفر" شهرستان یزد ارجاع 
داده شد.وی افزود: بررسی های انجام شده از صحنه های سرقت نشانگر این بود که تمامی 
سرقت ها توسط یک نفر و در ساعات پایانی شب انجام شده است.نصیری گفت: سارق، 
بیشتر ازمحل های خلوت برای سرقت استفاده کرده و با استفاده از نقاطی که از لحاظ ایمنی 
و فیزیکی دچار نقص بودند وارد محل موردنظر شده و پس از انجام سرقت، مسافتی را به 
صورت پیاده طی کرده و سپس با استفاده از وسیله نقلیه از محل متواری می شد.سرهنگ 
نصیری ادامه داد: ماموران پلیس با انجام گشت های محسوس و نامحسوس در محل های از 
پیش تعیین شده و نقاطی که احتمال حضور سارق می رفت در ساعت 2 بامداد روز گذشته 

وی را شناسایی و دستگیر کردند.وی ضمن اشاره به کشف سنگ فرز، اره آهن بر و تعداد 
بسیار زیادی کلید در بازرسی ازساک همراه متهم افزود: این سارق حرفه ای در تحقیقات 
پلیسی به 40 فقره سرقت منزل، مسجد، مغازه و ساختمان های نیمه ساز در سطح شهر 
یزد و فروش اموال سرقتی به سه مالخر اعتراف کرد.این مقام انتظامی با بیان اینکه هر سه 
مالخر این پرونده در عملیات ضربتی ماموران پلیس دستگیر شدند خاطرنشان کرد: ماموران 
کلانتری "16سیدجعفر" یزد ضمن هماهنگی با مقام  قضائی به بازرسی از مخفیگاه متهم 
پرداختند که در نتیجه، مقادیری اموال سرقتی شامل؛ شیرآلات، لوازم خانگی، ابزارآلات 
ساختمانی و ... کشف شد.فرمانده انتظامی شهرستان یزد در پایان تصریح کرد: شهروندان 
ضمن توجه به توصیه های پیشگیری از سرقت پلیس، درب و پنجره های منزل خود را 
به تجهیزات ایمنی ضدسرقت مجهز کرده و در صورت مشاهده افراد مشکوک مراتب را به 

پلیس اطلاع دهند.

 رئیس پلیس فتا کرمان گفت: مردی که در فضای 
مجازی خود را به عنوان یك خانم معرفی و مبلغ 600 
میلیون ریال با وعده ازدواج از یك شهروند کلاهبرداری کرده 

بود، شناسایی شد.
سرهنگ  کامبیز اسماعیلی گفت:در پی مراجعه فردی 
مبنی بر کلاهبرداری 600 میلیون ریالی از وی در اینترنت 
پرونده ای در این خصوص در پلیس فتا تشکیل شد. وی 
افزود: ماجرا از این قرار بود که شاکی حدود یك سال در شبکه 
اجتماعی تلگرام با فردی که خود را یك خانم معرفی کرده 
بود آشنا شده و به هم قول ازدواج داده بودند. اسماعیلی بیان 
کرد: شاکی به خیال این که همسر ایده آل خود را پیدا 
کرده در طول این مدت مبلغ 600 میلیون ریال به صورت 
های مختلف به حساب متهم واریز کرده است. وی اظهار 

داشت:این مرد زن نما چنان اعتماد شاکی را جلب کرده 
بود که در آخرین مرحله فرد مورد نظر پول بازنشستگی 
پدرش را نیز به حساب خانم تلگرامی واریز می کند و بعد 
از آن متهم ارتباط خود را با شاکی قطع می کند.سرهنگ 
اسماعیلی گفت: در نهایت کارشناسان پلیس فتا با توجه به 
توان علمی و با استفاده از امکانات فنی و پلیسی موفق به 
شناسایی متهم که یك مرد است و خود را جای خانم معرفی 
می کرده شدند و وی طی احضاریه ای به پلیس فتا فراخوانده 
شد و وی با توجه به مستندات موجود به این عمل اعتراف 
کرد. رئیس پلیس فتا کرمان در پایان بیان داشت: هویت 
افراد در فضای مجازی مجهول است و کاربران نباید به هیچ 
فردی اعتماد کنند چرا که زمینه سواستفاده های مادی و 

غیرمادی  فراهم می شود. 

توقیف محموله های قاچاق 190 میلیارد تومانی 

کشف بزرگترین محموله قاچاق پس از انقلاب در هرمزگان

فرمانده انتظامی شهرستان یزد :

سارق حرفه ای با 40 فقره سرقت دستگیر شد 

رئیس پلیس فتا کرمان :

مردِ زن نما 600 میلیون در تلگرام کلاهبرداری کرد

ساماندهی سکونتگاه های غیر رسمی یا مدیریت حاشیه نشینی
عبدالحسین شیرخانی

بی تردید نظام جمهوری اسلامی ایران که بر پایه انقلاب اسلامی شکل 
گرفت در راستای نظام بخشی به آرمان هایی می باشد که از جمله آنها 
توجه به قشر آسیب پذیر جامعه و ارتقاء سطح زندگی محرومین است 
که امام راحل از آنها با عنوان ولی نعمت مسئولین یاد کرد و در این میان 
آنکه بیشترین رویکرد اصلاح و ارتقاء در آن هدف گذاری شده است رفع 

بیکاری و ساماندهی مسکن است.
ازپیروزی  انقلاب اسلامی ایران به بعد ، توجه به بخش مسکن 
محرومین در قالب طرح هایی چند اجرایی گردید که در روستاها به 
فعالیت های بنیاد مسکن و در شهرها می توان به واگذاری مسکن از 
طریق اجاره به شرط تملیک و سپس طرح مسکن مهر اشاره کرد که به 
نوعی با توجه به ازدیاد جمعیت بخصوص در کلانشهرهایی که قابلیت 
بالایی از نظر مهاجرپذیری دارا می باشند نتوانست پاسخگوی کامل نیاز 
به مسکن باشد . به همین دلیل و دلایل دیگری مثل فقر جمعیت 
مهاجر و نیز مشکلات اقتصادی و فرهنگی جمعیت خود شهر ؛ معضل 
بزرگی بنام حاشیه نشینی که می توان از آن با عنوان سکونتگاههای غیر 
رسمی نام برد در حواشی کلانشهرها شکل گرفت و روبه تزاید گذاشت.

با توجه به آنکه این محلات )سکونت گاههای غیر رسمی( خارج از 
برنامه های توسعه شهری تشکیل و گسترش یافته اند و عمدتاً  فاقد 
سند و بدون مجوز رسمی ساخت و در نتیجه فاقد تاسیسات زیر بنایی 

)اکثراً ( می باشند و خارج از برنامه طرحهای تفصیلی بوده و امکان ارائه 
خدمات شهروندی )در قالب طرح های شهری( را ندارند  که این مهم 
تبعات عدیده ای را چه در بحث کالبدی  و عمران شهری و چه در بحث 
مشکلات  اجتماعی بدنبال دارد.از نکات مهم که در توجه به سکونت 
گاههای غیر رسمی باید مورد بررسی قرار گیرد محل ساخت مسکن و 
تشکیل این محلات است که عمدتا در نزدیکی دکلهای فشار قوی برق، 
مسیلها، گسلها و به طور کلی نواحی خطرپذیر  می باشند که ساکنین 
این محلات را بالقوه و حتی می توان گفت بالفعل در معرض خطرات 
عدیده ای قرار می دهد.از سال 1385 شرکت مادر تخصصی عمران و 
بهسازی شهری با همکاری  این اداره کل ،   ساماندهی سکونتگاههای 
غیر رسمی در استان قم ، در قدم اول با شناسایی این محلات و اولویت 
بندی اقدامات در آنها را با استفاده از خدمات مشاور   )مهندسین مشاور 
طرح و معماری(  آغاز نمودند.در نخستین مرحله مهندسین مشاور 
با ارائه تعریفی جامع از سکونتگاههای غیر رسمی اقدام به شناسایی 
محلات هدف در قم نمودند که 17 محله تعریف گردید و در پی آن 
ستاد توانمند سازی سکونتگاههای غیر رسمی استان قم  که شامل 
بیش از 17 دستگاه اداری در استان می باشند )استانداری، شهرداری، 
راه و شهرسازی، فرمانداری ، نیروی انتظامی و....( تشکیل گردید که 
در این ستاد اولویت بندی محلات هدف در دستور کار قرار گرفت که 
11 محله با اولویت اول شناسایی و به تصویب مراجع قانونی استانی 
و کشوری رسید .در پی این امر )شناسایی 11 محله با اولویت اول( 

اقداماتی تحت عنوان توانمند سازی سکونتگاههای غیر رسمی در قالب 
ارائه خدمات رفاهی، بهداشتی، فرهنگی، اجتماعی ، امنیتی، ورزشی با 
ارائه خدماتی از جمله ساخت درمانگاه، خانه دانش، بوستان و پارک، 
پاسگاه انتظامی، سالن های ورزشی، زمین های چمن و... آغاز و اجرایی 
گردید.در این مرحله 23 طرح در قالب برنامه های کالبدی با اعتباری 
بالغ بر 115 میلیارد ریال آغاز گردید که تاکنون 20 طرح تکمیل و به 
بهره برداری رسیده است.طرح های اجرا شده در یازده محله هدف که 
بودجه آنها توسط شرکت عمران و بهسازی شهری و از محل اعتبارات 
پروژه های سفر مقام معظم رهبری)مدظله العالی( به استان قم تامین 
شده است شامل: سالن های ورزشی، درمانگاه جمکران، احداث مدرسه 
مهدیه ، درمانگاه شیخ آباد،کلانتری شهرک فاطمیه ؛ فرهنگسرای 
بوستان شهریاری ؛ خانه های دانش و.... میباشد .سه پروژه هم در حال 
حاضر در دست ساخت  است که ان شاء الله  تا پایان شهریور ماه سال 
جاری  تکمیل و به بهره برداری خواهند رسید شامل: مدرسه احمدلو در 
قله کامکار با قراردادی قریب 17 میلیارد ریال، مجتمع درمانی ایثار قلعه 
کامکاری با قرار دادی بالغ بر 8 میلیارد ریال، مجتمع درمانی امام حسن 
)شهرک امام حسن( با قراردادی بالغ بر ده میلیارد ریال می باشند.شایان 
ذکر است تاکنون بیش از  هشتاد میلیارد ریال از اعتبار مصوب )115 
میلیارد ریال ( هزینه و پرداخت شده است.براساس مطالعات انجام شده 
رویکردهای برخورد با پدیده حاشیه نشینی سکونتگاههای غیر رسمی 
در دنیا به اشکال مختلفی من جمله تخریبی بوده که در بحث شهرسازی 

و دیگر مولفه های ارتقاء نظام شهروندی موفق نبود و موجب پیدایش 
ناهنجاری های دیگری شده است، لذا  نگاه بازآفرینی به محلات هدف 
در سکونتگاههای غیر رسمی از جمله سیاست های  فعلی بوده و می 
باشد که رویکرد ستاد توانمند سازی سکونتگاههای غیر رسمی  در برنامه 
های مدیریت شهری بدان سو و براساس آن برنامه ریزی می شود.از 
جمله این برنامه ها سیاست جابجایی و تهاتر زمین می باشد که بدین 
منظور 32 هکتار زمین در پردیسان قم توسط راه و شهرسازی استان  
در اختیار شهرداری قم قرار گرفته تا طراحی شهری و آماده سازی آن 
را به انجام رسانیده و سپس نسبت به امر تهاتربا ساکنان در خانه های 
زیر دکل برق فشار قوی  و جابجایی  آنها اقدام نماید.هدف گذاری برنامه 
های آینده ستاد بازآفرینی شهری قم عمدتا بر دو محور استوار است 
1- طرحهای کالبدی )مانند اجرای 23 پروژه عمرانی انجام شده( 2-طرح 
های اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی که در قالب تشکیل انواع  اقدامات 
فرهنگی - اجتماعی وکلاس های آموزشی مانند  کلاس های ترک 
اعتیاد، آموزش حرف و مشاغل، و... که حوزه وسیعی از فعالیت ها را در 
بر می گیرد.همچنین مقرر شده است که تمامی دستگاههای عضو ستاد 
بازآفرینی شهری نسبت به طراحی و اجرای پروژه های  پیشنهادی در 
راستای توانمند سازی سکونتگاههای غیر رسمی اقدام نمایندو همانگونه 
که راه و شهرسازی استان تاکنون به عنوان دستگاه الگو و  محرک توسعه 
شهری اقدام نموده است  ، سایر دستگاه های عضو ستاد نیز نسبت به 

اجرای  انواع دیگری از طرحها و پروژه ها ، اقدام جدی به عمل آورند .






